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Nie żyje Andrzej Stania 
– prezydent Rudy Śląskiej w latach 2000-2010

15 listopada zmarł 
Andrzej Stania 
– prezydent 
Rudy Śląskiej 
w latach 
2000-2010, 
Przewodniczący 
Rady Miasta 
Ruda Śląska 
oraz radny. 
6 czerwca 
2024 roku został  
uhonorowany 
tytułem Zasłużony 
dla Miasta 
Ruda Śląska.

Więcej na str. 7 1948-2024

Trwają kolejne spotkania 
ekologiczne dla seniorów

Kolejne spotkania w ramach cyklu 
„Co zrobić, aby segregacja odpadów 
nie była tylko hasłem” odbyły się 
w Rudzie, Bykowinie i Halembie. 
W ich trakcie seniorzy mogli wysłu-

Wykonawca wybrany
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Miasto wybrało wykonawcę, który 
zajmie się rewitalizacją Wielkiego Pie-
ca Huty „Pokój” oraz utworzeniem 
tam Centrum Transformacji. W postę-
powaniu przetargowym złożono pięć 
ofert, ale jedna została odrzucona. 
Efekty inwestycji powinniśmy zoba-
czyć za dwa lata.

 Więcej na str. 13

chać prelekcji o tematyce ekologicznej 
oraz wziąć udział w warsztatach ze 
zdobienia toreb wielokrotnego użyt-
ku.

Więcej na str. 5
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Zaproponowana lokalizacja PSZOK-a w Kochłowicach 
znajduje się w strefi e przemysłowej przy ul. Kalinowej.

2 | www.wiadomoscirudzkie.pl OGŁOSZENIE 20.11.2024

Miasto stawia na PSZOK-i
W Rudzie Śląskiej ma powstać drugi Punkt Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych (PSZOK). 
To odpowiedź na rosnące potrzeby mieszkańców oraz wymogi ustawowe dotyczące gospodarki odpadami. 
Obecnie w Rudzie Śląskiej funkcjonuje tylko jeden PSZOK, ale jest on niewystarczający. Proponowana 
lokalizacja drugiego punktu znajduje się przy ul. Kalinowej w dzielnicy Kochłowice. Wykonanie inwestycji 
w tym miejscu znacząco zwiększyłoby dostęp do usług związanych z gospodarowaniem odpadami
dla mieszkańców południowych rejonów miasta oraz przyczyniłoby się do zwiększenia 
poziomu recyklingu. Szczegóły przedsięwzięcia władze miasta przedstawiły podczas spotkania 
informacyjnego z mieszkańcami Kochłowic.

CO TO JEST PSZOK
PSZOK to miejsce, w którym mieszkań-

cy mogą oddać różnego rodzaju odpady 
komunalne, w szczególności te, których 
nie należy wrzucać do przydomowych 
pojemników lub pozostawić w altance 
śmietnikowej. Chodzi tu głównie o zuży-
te opony, elektrośmieci, przeterminowa-
ne leki, ale także odpady budowlane oraz 
wielkogabarytowe. Zgodnie z obowiązu-
jącymi przepisami, każda gmina ma obo-
wiązek utworzyć co najmniej jeden taki 
punkt, jednak przyjmuje 
się, że w dużych 
miastach jeden 
PSZOK powinien 
przypadać na około 
50-80 tysięcy miesz-
kańców. – Budowa 
drugiego PSZOK-a
wpisuje się w nasze 
działania na rzecz po-
prawy jakości życia 
mieszkańców oraz 
ochrony środowiska. 
Chcemy, aby każdy 
mieszkaniec miał łatwy 
dostęp do punktów, 
w których może bezpiecz-
nie oddać odpady, które 
nie powinny trafi ać do zwykłych pojem-
ników –  podkreśla prezydent Rudy Ślą-
skiej, Michał Pierończyk.

NOWY PSZOK
W KOCHŁOWICACH

Umiejscowienie nowego PSZOK-a 
w tej dzielnicy ma przede wszystkim za-
pewnić dostęp do takiego punktu dla 
mieszkańców południowych dzielnic 
Rudy Śląskiej. Proponowaną przez mia-
sto lokalizacją jest ul. Kalinowa, przy 
której znajduje się strefa usługowo-
przemysłowa otoczona terenami leśny-
mi. Co ważne, powstanie punktu w tym 

miejscu dopuszcza Miejscowy Plan Za-
gospodarowania Przestrzennego. Dział-
ka, na której ma powstać nowy PSZOK, 
oddalona jest od zabudowy mieszka-
niowej w kierunku północnym ok. 0,5 
km oraz oddzielona jest autostradą, na-
tomiast w kierunku południowo-za-
chodnim najbliższe domy znajdują się 
w odległości ponad 0,6 km.

Na terenie o powierzchni ponad 
6 000 m² ma powstać miejsce do zbie-

rania odpadów z rampą rozładowczą 
z zadaszeniem oraz z wagą samochodo-
wą. Zaplanowano także budowę muro-

wanego budynku admi-
nistracyjno-socjalnego 
oraz wewnętrznego par-
kinku da klientów. Dodatkowo projekt 
zakłada utworzenie punktu napraw 
i ponownego użycia pro-
duktów, co ma na celu 
promowanie idei zero 
waste wśród miesz-
kańców. W ramach 

inwestycji powstać ma również infra-
struktura edukacyjna. – PSZOK w Ko-
chłowicach będzie również miejscem, 
gdzie prowadzona będzie edukacja 

ekologiczna. Chce-
my zwiększyć świa-
domość mieszkań-
ców, a szczególnie 
dzieci i młodzieży, 
na temat segrega-
cji odpadów i zapo-
biegania ich po-
wstawaniu – zapo-
wiada Katarzyna 
Kuberek, naczelnik 
Wydziału Gospo-

darki Odpadami Urzędu Miasta Ruda 
Śląska.

Pomimo korzyści płynących z umiej-
scowienia PSZOK-a przy ul. Kali-

nowej, część mieszkańców 
Kochłowic ma obawy doty-

czące zwiększania ruchu 
pojazdów w tej dzielnicy. 
Aby rozwiać te wątpli-
wości władze Rudy Ślą-

skiej zdecydowały się na 
organizację spotkania in-

formacyjnego w tej sprawie, 
na którym m.in. przedstawiły 

wyniki pomiarów natężenia ruchu 
przeprowadzonych w Kochłowicach. 
Wynika z nich, że największy strumień 
pojazdów występuje w relacji północ 
– południe z ul. Tunkla na ul. Piłsudskie-
go i wynosi 5 538 pojazdów na dobę. Na 
pozostałych głównych ulicach ruch tak-
że jest spory i wynosi ponad 1 000 po-
jazdów na dobę i łącznie przez centrum 
Kochłowic przejeżdża ponad 20 tys. sa-
mochodów. – Dla porównania dotych-
czasowy PSZOK w dzielnicy Ruda obsłu-
guje średnio 37,7 klienta dziennie, co 
generuje około 3,41 wywozu odpadów 
na dzień. Są to zatem wartości liczone 
w promilach. Ponadto powstanie dru-
giego punktu pozwoli jeszcze na rozło-
żenie liczby osób korzystających z PSZOK 
na dwie lokalizacje – wylicza wiceprezy-
dent Jacek Morek.

– Dziękuję za wszystkie zgłoszone 
podczas spotkania uwagi, również te 
zdecydowane i ostre. Oczywiście prze-
analizujemy także inne lokalizacje tej 
inwestycji. Zainteresowani mieszkańcy 
będą mogli zapoznać się z wynikami tej 
analizy – deklaruje prezydent Michał 
Pierończyk.

ROZBUDOWA PSZOK-a PRZY 
UL. NOWORUDZKIEJ W RUDZIE

STATYSTYKI

liczba wywozów odpadów – • 3,41 
wywozu /dzień (dane z ostatnich 
8 miesięcy)

liczba klientów – • 37,72 klienta/
dzień (dane z ostatnich 8 miesięcy)

ilość odpadów przyjmowanych  • 
– średnio 225 ton/miesiąc (rok 
2024)

Uwaga! Do wyliczeń 
brano dni robocze PSZOK

Władze miasta rozpoczęły także działa-
nia związane z rozbudową istniejącego 
PSZOK-a znajdującego się przy ul. Nowo-
rudzkiej w dzielnicy Ruda. – Chcemy z wy-
korzystaniem środków zewnętrznych 
usprawnić funkcjonowanie tego punktu, 
m.in. poprzez budowę nowej rampy rozła-
dunkowej. W ten sposób przyspieszony 
zostanie proces obsługi klientów, a także 
będzie można wykorzystać większe pojem-
niki na odpady, co z kolei przełoży się na 
mniejszą częstotliwość wywozów odpa-
dów z PSZOK-a – informuje Jacek Morek.

Projekt rozbudowy punktu w Rudzie 
przewiduje także rozbudowę istniejącej 
ścieżki edukacyjnej, budowę budynku so-
cjalno-magazynowego oraz rozbudowę 
parkingu. W najbliższym czasie miasto za-
mierza ogłosić postępowanie przetargowe 
na realizację tego przedsięwzięcia w syste-
mie „projektuj i buduj”, a do końca stycz-
nia przyszłego roku zamierza złożyć wnio-
sek o dofi nansowanie tego przedsięwzię-
cia ze środków unijnych.

PSZOK przy ul. Noworudzkiej w Rudzie 
funkcjonuje od czerwca 2021 r. W ubie-
głym roku zebrano w nim 2 104,91 ton 
odpadów.

PSZOK przy ul. Kalinowej – KORZYŚCI
mieszkańcy południowych dzielnic miasta zyskają • 
łatwiejszy dostęp do punktu, możliwość skorzystania 
z PSZOK-a w drodze do lub z pracy,

PSZOK to już nie tylko punkt zbierania odpadów • 
komunalnych, ale również miejsce, gdzie prowadzona 
będzie edukacja ekologiczna mająca na celu zwiększenie 
świadomości mieszkańców (w szczególności dzieci 
i młodzieży) w zakresie zapobiegania powstawaniu 
odpadów i ich segregacji oraz miejsce napraw i wymiany 
rzeczy używanych.

PSZOK jest często mylony z wysypiskiem śmieci. W rzeczywistości jest to punkt, do którego trafi ają ściśle 

określone odpady. Są one tu bezpiecznie składowane, a następnie wywożone do dalszego zagospodarowania.  
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20.11.2024  www.wiadomoscirudzkie.pl | 3

18 listopada w Domu 
Kultury w Bielszowicach 
odbyło się świętowanie 
Dnia Wcześniaka. Rudzki 
szpital zaprezentował 
w najpiękniejszy sposób 
dokonania Oddziału 
Perinatologii, Ginekologii 
i Położnictwa oraz 
Neonatologicznego. 
Na widowni zasiedli 
mali bohaterowie 
– rozszczebiotane 
maluchy, które pojawiły 
się na świecie dzięki 
„ciociom” i „wujkowi” 
ze szpitalnej rodziny.

KANCELARIA ADWOKACKA
 Unieważnianie chwilówek/oddłużanie
 Sprawy kredytów frankowych 
 Sprawy spadkowe
 Sprawy rodzinne
 Sprawy karne i karne skarbowe
 Obsługa prawna przedsiębiorców

ZAPRASZAMY! tel. 533 132 990, 518 860 619 
e-mail: tcopp@copp.pl | www.coppadwokaci.pl
Ruda Śląska Plac Jana Pawła II 2/9 naprzeciwko Urzędu Miasta Ruda Śląska

Współpracujemy z miastem Ruda Śląska w ramach 
programu „Rudzka Karta Seniora 60+” oferując 

40% zniżki dla seniorów z Rudy Śląskiej

 Prawo pracy 
 Sprawy podatkowe
 Windykacja należności 
 i inne 

OGŁOSZENIE

Uroczystość składała się z dwóch 
części – pierwsza, chociaż ofi cjalna, 
nie była jednak pozbawiona wzruszeń. 
Ewa Krych, prezes Szpitala Miejskiego 
w Rudzie Śląskiej Sp. z o.o. z w pełni 
zrozumiałą dumą i wielkim wzrusze-
niem przedstawiała zespół, który zda-
niem rodziców zaproszonych na uro-
czystość, niejednokrotnie dokonywał 
cudów. – Naszym obowiązkiem jest 
stworzenie takich warunków, by każdy 
wcześniak, niezależnie od okoliczno-
ści, miał szansę na pełen rozwój 
i szczęśliwe dzieciństwo – zapewniła 

prezes Ewa Krych. – Chylimy czoła 
wszystkim specjalistom, lekarzom, 
pielęgniarkom, położonym i pracowni-
kom ochrony zdrowia, którzy codzien-
nie dokładają wszelkich starań, by 
przedwcześnie urodzone dzieci miały 
jak najlepszy start i szanse na rozwój 
– dodała. 

Prezentacja dr n. med. Bogusławy 
Pieli, ukazała, jak ważną rolę w przyj-
ściu na świat wcześniaka, obok neona-
tologii, odgrywa perinatologia i jak 
ścisła musi być współpraca między 
specjalistami tych dwóch dziedzin. 
– Mamy większe możliwości terapii,  
diagnostyki i same pacjentki są świa-
dome zagrożeń ciąży, opieka okołopo-
rodowa jest bardzo wysoko rozwinię-
ta. Mamy odpowiednie narzędzia, ba-
dania bakteriologiczne, ultrasonogra-
fi czne, widzimy jakie są zagrożenia 
u dzieci  i możemy w odpowiednim 

czasie podejmować leczenie, działać 
– wyjaśniała dr. n. med  Bogusława 
Piela. 

Położna Oddziału Neonatologiczne-
go, Anna Rosiak, zaprezentowała fi lm 
ukazujący realia pracy na Oddziale 
i opieki nad wcześniakami – co wywo-
łało łzy wzruszenia w oczach rodziców 
„małych wojowników”. Z taką samą 
reakcją spotkał się teledysk „Po prostu 
mnie kochaj” nakręcony przez rapera 
Pawła Zaczkowskiego, ojca wcześnia-
ka urodzonego w godulskim szpitalu. 
Empa� a to klucz. – Albo się to ma, al-
bo się tego nie ma. A tam gdzie są no-
worodki, wcześniaki, to empati a jest 
warunkiem koniecznym, a także mi-
łość bezgraniczna i uśmiech. Nasi 
bohaterowie noszą ten najmniej-
szy rozmiar pieluszek – stwierdziła 
Anna Rosiak. – Ich rodzice nie śpią, 
piją zimną kawę, czujnie obserwu-

ją wszystkie wskaźniki. 
Tak naprawdę tyle cza-
su spędzamy razem na 
oddziale, że jesteśmy 
taką małą rodziną.

Zwieńczeniem pierw-
szej części było wystą-
pienie pani Klaudii No-
wak, mamy przebywa-
jącej aktualnie w rudz-
kim szpitalu Mai, która 
urodziła się w 23. tygo-
dniu. Tu szczęśliwej 

mamie zabrakło słów by wyrazić swo-
ją wdzięczność za życie i zdrowie có-
reczki, ale wszyscy zebrani doskonale 
zrozumieli jej przesłanie. – Ja ją uro-
dziłam, ale ona jest cudem medycyny, 
bo  gdyby nie medycyna, która poszła 
do przodu, nie miałabym jej dzisiaj, 
nie tuliłabym  jej teraz – mówiła ze łza-
mi pani Klaudia. – Wierzyłam w moją 
Maję i razem, tu na oddziale o nią 
walczyłyśmy. Bo tutaj nasze dzieci ma-

ją  swoje  ciocie i wujka profesora. Oni 
wiedzą jak bardzo im jesteśmy 
wdzięczni… – dodała. Najtrafniej pod-
sumowała to wiceprezydent Anna 
Krzysteczko, zwracając się do rodzi-
ców. – To nie są tylko wasze skarby, to 
prawdziwe diamenty. Waszą rolą 
jest je szlifować...

Druga część wydarzenia poświęco-
na była w całości najważniejszym go-
ściom – wcześniakom. Był ogromny 
tort, zabawy z muzykoterapią z Sandrą 
Szwedą-Knap oraz przygotowane 
przez grupę artystów ze Śląskiego Te-
atru Impresaryjnego przedstawienie 
„Johnny Wieloryb”, czyli  grany na ży-
wo koncert, w którym z entuzjazmem 
wzięli udział  mali bohaterowie tego 
dnia.  Tekst i foto: Barbara Lemanik
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OFERUJEMY
wynajem powierzchni biurowych i magazynowych• 
wynajem sali konferencyjnej • 
wirtualne biuro• 
tereny inwestycyjne – działki na sprzedaż• 

Śląski Park Przemysłowo-Technologiczny 
Sp. z o.o.
ul. Szyb Walenty 26
41-700 Ruda Śląska

Sekretariat
tel. 32 789-51-01
e-mail: sekretariat@sppt.pl w w w. s p p t . p l

Projekt budżetu miasta na 2025 rokDochody w kwocie 
1,296 mld zł, wydatki na 
poziomie 1,319 mld zł, ponad 
238 mln zł na inwestycje, 
defi cyt w kwocie 22,6 mln zł 
oraz zadłużenie pozostające 
na bezpiecznym poziomie – to 
główne założenia projektu 
budżetu Rudy Śląskiej na 2025 
rok. Dokument ten został 
przesłany do zaopiniowania 
do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Katowicach 
oraz opublikowany w Biuletynie 
Informacji Publicznej. 
O ostatecznym kształcie 
przyszłorocznego budżetu 
decydować będą rudzcy radni. 
Sesja budżetowa została 
zaplanowana na 19  grudnia br.

– Jest to pierwszy projekt budżetu mia-
sta, który przygotowany został według 
nowej ustawy o dochodach jednostek sa-
morządu terytorialnego. Główną zasadą, 
którą kierowaliśmy się przy jego konstru-
owaniu, było ograniczenie wydatków 
i w pierwszej kolejności zabezpieczenie 
środków na wynagrodzenia oraz uniknię-
cie nadmiernego zadłużenia – podkreśla 
Michał Pierończyk, prezydent miasta.

Przyszły rok będzie pierwszym, w któ-
rym przewidziane przez państwo środki 
dla samorządów, wpłyną w całości jako 
udziały w PIT i CIT. – Tym samym nie prze-
widziano żadnych środków w ramach 
subwencji ogólnej oraz dotacji na wycho-
wanie dzieci w wieku przedszkolnym. Jest 
to efekt wyliczenia według nowego algo-
rytmu ze wspomnianej ustawy, gdzie na-
sze potrzeby oświatowe wyliczono na po-
ziomie 308 mln zł, podczas gdy wydatki 
na oświatę w projekcie budżetu miasta 
wynoszą 467 mln zł. Jest to zatem o po-
nad 158,7 mln zł mniej niż konieczne za-
potrzebowanie – wskazuje Ewa Guziel, 
skarbnik miasta.

Podobnie, jak w tym roku, tak i w przy-
szłym największy wzrost wydatków bu-
dżetowych miasta dotyczyć będzie wyna-

grodzeń, co jest konsekwencją ustawo-
wego wzrostu pensji minimalnej od 
1 stycznia 2025 r. Na ten cel w porównaniu 
do projektu budżetu miasta z 2024 r. trze-
ba będzie przeznaczyć o ponad 96,1 mln zł 
więcej. Więcej kosztować będzie także ko-
munikacja publiczna. Przyszłoroczne wy-
datki będą w tym zakresie wyższe od tego-
rocznych o 8,8 mln zł. Dodatkowo miasto 
będzie musiało zapłacić kolejnych 
8,2 mln zł w ramach odroczenia terminu 
płatności części tegorocznych składek.

Przyszłoroczne dochody miasta zapla-
nowane zostały w kwocie 1,296 mld zł, 
z kolei wydatki na poziomie 1,319 mld 
zł. Tym samym defi cyt miałby wynieść 
22,6 mln zł. Zadłużenie miasta zgodnie 
z przyjętymi w projekcie budżetu założe-
niami ma wynieść 402,9 mln zł, co ozna-
cza, że w stosunku do 2024 r. wzrosłoby 
o 19,4 mln zł. – Zadłużenia miasta pozo-
staje cały czas na bezpiecznym pozio-
mie. Świadczy o tym wskaźnik zadłuże-
nia do dochodów miasta, który dla przy-

jętych w projekcie budżetu na 2025 r. 
założeń będzie niższy od tego z 2023 r. 
i 2024 r. – wskazuje Ewa Guziel, skarbnik 
miasta.

Na wydatki inwestycyjne w projekcie 
budżetu na 2025 r. zaplanowano kwotę 
ponad 238,1 mln zł. 

– Tu, podobnie jak to miało miejsce 
w tym roku, priorytetem będą inwestycje 
rozpoczęte oraz realizowane ze wspar-
ciem środków zewnętrznych – informuje 
prezydent Michał Pierończyk.

WYBRANE INWESTYCJE, 
KTÓRE ZAPLANOWANE 
ZOSTAŁY NA 2025 ROK:

wykonanie instalacji OZE w budownic-• 
twie jednorodzinnym –  21,6 mln  zł,
termomodernizacje oraz instalacje • 
OZE w budynkach użyteczności pu-
blicznej oraz komunalnych budynkach 
mieszkaniowych – 16,3 mln zł,
modernizacja komunalnych budyn-• 
ków mieszkaniowych – 7,5 mln zł,
modernizacja pracowni w szkolnic-• 
twie zawodowym – 5,0 mln zł,
rewitalizacja Wielkiego Pieca • 
– 45,4 mln zł,
rewitalizacja Szybu Franciszek oraz • 
jego zabudowań – 15,3 mln zł,

rewitalizacja terenów zielonych, • 
w tym nowe zagospodarowanie placu 
Jana Pawła II w Nowym Bytomiu 
– 1,7 mln zł,
przebudowa dróg gruntowych • 
– 9,5 mln zł,
modernizacja obiektów MOSiR, m.in. • 
basenu w Rudzie oraz hali w Nowym 
Bytomiu – 3,6 mln zł,
budowa trasy N-S od DTŚ na północ • 
– 43,8 mln zł,
budowa trasy N-S od ul. Bielszowic-• 
kiej do autostrady - 20,1 mln zł.

Przesłany 15 listopada do Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Katowicach pro-
jekt budżetu Rudy Śląskiej na 2025 r. mu-
si teraz zostać zaopiniowany przez służby 
tej instytucji w ciągu 30 dni. O ostatecz-
nym kształcie przyszłorocznego budżetu 
decydować będą jednak rudzcy radni. 
Sesja budżetowa, na której radni oma-
wiać będą przygotowany projekt oraz 
głosować nad ostateczną wersją budżetu 
miasta na przyszły rok, odbędzie się 
19 grudnia br.

Projekt budżetu miasta dostępny jest 
na stronie internetowej: h� ps://rudasla-
s k a . b i p . i n fo . p l / d o k u m e n t , i d d o -
k,84488,idmp,4315,r,r.  UM

OGŁOSZENIE
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Dla członków koła dzielnicowego nr 9 Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów z Nowego Bytomia, grupy związanej z Klubem Seniora przy 
ODK RSM „Country” i Fundacją AS z Bykowiny oraz seniorów z Koła nr 6 Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów w Halembie, w ostatnim 
tygodniu zorganizowane zostały kolejne spotkania w ramach cyklu „Co zrobić, aby segregacja odpadów nie była tylko hasłem”.  
W trakcie nich seniorzy mogli wysłuchać prelekcji o tematyce ekologicznej oraz wziąć udział w warsztatach ze zdobienia toreb wielokrotnego użytku.

Trwają kolejne spotkania ekologiczne dla seniorów

Fo
to

: M
P

Fo
to

: M
P

Fo
to

: M
P

Celem organizowanych od kilku ty-
godni spotkań w mieście, dedykowa-
nych seniorom, jest podniesienie świa-
domości na temat prawidłowej segre-
gacji odpadów komunalnych, wyjaśnie-
nie zasad segregacji zgodnie z przepisa-
mi obowiązującymi w mieście Ruda 
Śląska, zachęcenie mieszkańców do 
stosowania ekologicznych rozwiązań 
na co dzień, takich jak ograniczenie ilo-
ści odpadów oraz promowanie odpo-
wiedzialnych postaw wobec środowi-
ska.

12 listopada prelekcji o tym, jak być 
bardziej ,,eko”, wysłuchali seniorzy koła 
dzielnicowego nr 9 PZERiI. – Osoby, 
które mieszkają w domkach, mocno za-
interesowały się tym tematem i nie 
brakowało pytań dotyczących funkcjo-
nowania systemu i zasad segregacji. Po 
tym spotkaniu widzimy potrzebę orga-
nizowania kolejnych, bo trzeba eduko-
wać ludzi w każdym wieku. Było to coś 
nowego i ciekawego – mówi Alina Mi-
kołajczyk, przewodnicząca koła dzielni-
cowego nr 9 Polskiego Związku Emery-
tów, Rencistów i Inwalidów z Nowego 
Bytomia.

Podczas piątkowego (15.11) spotka-
nia grupy związanej z Klubem Seniora 
przy ODK RSM „Country” i Fundacją AS 
z Bykowiny również nie brakowało py-
tań. Uczestnicy zastanawiali się m.in. 

nad tym, gdzie należy wyrzucać opako-
wanie po maśle, butelki po oleju roślin-
nym, czy plastikowe opakowania po 
produktach pochodzenia zwierzę-
cego. –Takie spotkania są bardzo 
potrzebne, bo życie pokazuje, że 
mimo tego, iż kampanii informa-
cyjnych różnego typu było w mie-
ście sporo, to ciągle ta wiedza musi 
być przypominana. Podczas rozmów 
z mieszkańcami zauważam też, że cią-
gle powstają nowe pytania dotyczące 
prawidłowej segregacji. Ponadto nasi 
seniorzy lubią warsztaty, więc na piąt-
kowe spotkanie przybyło sporo zainte-
resowanych osób – mówi Ewa Maria 
Chmielewska, prezes Fundacji AS z By-
kowiny oraz miejska radna.

Podczas spotkań seniorzy mieli także 
okazję wziąć udział w warsztatach ze 
zdobienia płóciennych toreb. W trakcie 
powstawały prawdziwe arcydzieła 
– a wszystko to, by promować ideę by-
cia ,,eko”. – Ja maluję przyrodę. Przyro-
da jest ratunkiem dla ludzi, ale dobrze 
rozumiana. Nie na zasadzie, że ktoś 
nam coś narzucił – musi-
my myśleć sami, je-
żeli chodzi o eko-
logię. Do tego 
dochodzi in-
tegracja po-
koleń, czyli 

przekazywanie wiedzy dalej w zakresie 
ochrony środowiska – oceniła Grażyna 
Omelko, uczestniczka spotkania w ODK 
RSM ,,Country” oraz rudzka malarka.

18 listopada kolejna grupa seniorów  
spotkała się w budynku Filii nr 18 Miej-
skiej Biblioteki Publicznej w Halembie. 
– Ekologia jest nam bardzo bliska. 
W momencie, gdy zapraszałam naszych 
członków na to spotkanie, zorientowa-
łam się, że my wiemy, co robić ze śmie-
ciami, odpadkami. Wiemy, jak prawi-
dłowo segregować śmieci, jak nie mar-
nować żywności. Jednak takie spotka-

nie na pewno się nam przyda, do-
wiemy się czegoś więcej, na-

uczymy się czegoś nowego 
– stwierdziła Lucja Bar-

ton, przewodnicząca 
koła nr 6 Polskiego 
Zwiazku Emerytów, 

Rencistów i Inwalidów w Halembie. 
I rzeczywiście, seniorzy uzyskali sporą 
dawkę wiedzy o tym, ile faktycznie 
śmieci „produkujemy” w skali roku, co 
słada się na  pojęcie „śmieci”, jak 
w praktyce radzimy sobie z recyklin-
giem – co znakomicie obrazowały dane 
statystyczne, przekazywane w prezen-
tacji przez prowadzącą spotkanie 
Agnieszkę Rożek. – Jest to nie tylko spo-
tkanie integracyjne, przecież  torebki, 
które malujemy, zabierzemy ze sobą, 
będą idealne na codzienne zakupy 
– tłumaczyła Łucja Barton. – Wielu 
z nas ma pod opieką wnuki, gdy chodzi-
my z nimi na spacery to tłumaczymy, co 

znaczy żółty kolor pojemników na śmie-
ci, co wkładamy do niebieskiego, zielo-
nego. Trzeba wnukom to wytłumaczyć, 
nauczyć prawidłowej segregacji już od 
małego i to właśnie jest nasze zadanie 
– podsumowała.

Dodajmy, że aby utrwalić wiedzę 
i nabyte informacje dotyczące zasad se-
gregacji odpadów oraz ekologii, uczest-
nikom prelekcji i warsztatów wręczono 
materiały informacyjne oraz upominki. 
Spotkania z seniorami w ramach pro-
jektu „Co zrobić, aby segregacja odpa-
dów nie była tylko hasłem” potrwają 
do końca listopada.

Joanna Oreł, BL
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14 listopada obchodzony jest w polsce „dzień czystego powietrza”. 
Z tej okazji wojewódzki fundusz ochrony środowiska i Gospodarki 
wodnej w katowicach postanowił wyróżnić 74 samorządy 
z naszego regionu za ich szczególne zaangażowanie w realizację 
programu ,,czyste powietrze”. ich działania to dowód na to, że 
wspólna praca może budować zdrową i ekologiczną przyszłość. 
w gronie wyróżnionych znalazła się m.in. ruda śląska

Ruda Śląska w gronie wyróżnionych

ponadto wojewódzki fundusz ochronny środowiska i Gospodarki wodnej przyznał szczególne wyróżnienia dla 
najlepszej dziesiątki aktywnych samorządów w województwie śląskim. w gronie tym znalazły się miejscowości: 
opatów, wręczyca wielka, radlin, blachownia, bieruń, piekary śląskie, krzepice, Goczałkowice-Zdrój, panki oraz 
kornowac. wszystkie gminy oprócz pamiątkowych dyplomów otrzymały nagrody pieniężne w wysokości 30 tys. zł.
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przedstawiciele organizacji pozarządowych, samorządów, administracji, banków oraz wojewódzkich funduszy ochrony środowiska 
i gospodarki wodnej wzięli udział w październiku w kolejnych spotkaniach dotyczących nowego programu „czyste powietrze”. rozmowy 
dotyczyły: kryteriów dostępu do programu oraz roli banków w programie, zasad wypłaty prefinansowania, kwestii wyboru uczciwych 
wykonawców, efektywności energetycznej budynków, konkurencyjności wspieranych technologii oraz działania gminnych punktów 
konsultacyjno-informacyjnych.

Szykują się zmiany w programie  
,,Czyste Powietrze”

– W programie „Czyste Powietrze” mie-
rzymy się z wieloma wyzwaniami. W gru-
pie trzeciej programu, gdzie poziom dofi-
nansowania dla osób najuboższych jest 
najwyższy, pojawiło się najwięcej niepra-
widłowości. Charakter tych nadużyć wska-
zuje wręcz, że wspieramy osoby, które 
wcale nie potrzebują sto procent dofinan-
sowania. Program „Czyste Powietrze” 
musimy więc przemodelować i ukierunko-
wać działania przede wszystkim na osoby 
ubogie energetycznie oraz na poprawę 
efektywności energetycznej – powiedziała 
Dorota Zawadzka-Stępniak, prezes Naro-
dowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej.

Rozmowy dotyczą m.in. kryteriów do-
chodowych uprawniających do dofinan-
sowania. Wysokość wsparcia jest uzależ-
niona od dochodów właścicieli domów 
jednorodzinnych – im niższe są dochody 
wnioskodawców, tym na wyższy poziom 
dofinansowania mogą liczyć. Uczestnicy 
spotkań wskazywali, że obecne kryteria 
dochodowe nie gwarantują, że najwyższy 
poziom wsparcia – do 100 proc. kosztów 
netto inwestycji – otrzymują osoby naj-

uboższe. Zaproponowano m.in. wprowa-
dzenie dodatkowych kryteriów, np. mająt-
kowych, dotyczących stanu energetyczne-
go budynku, wieku wnioskodawcy, źródeł 
dochodu (zasiłków) czy minimalnego 
okresu własności domu. Głosy dotyczyły 
także zaangażowania w proces przyzna-
wania dofinansowania ośrodków pomocy 
społecznej.

Ponadto osoby ubogie mają możliwość 
skorzystania z prefinansowania inwestycji 
– maksymalnie do 50 proc. kosztów kwali-
fikowanych. Kwota ta jest wypłacana na 
konto wykonawcy przedsięwzięcia. Poja-
wiają się jednak nieprawidłowości związa-
ne z nieuczciwymi wykonawcami. Wśród 
propozycji, które padły podczas konsulta-
cji, zaproponowano włączenie w proces 
banków, lepsze zabezpieczenie umów, 
wprowadzenie obowiązkowego ubezpie-
czenia wykonawców, wypłatę prefinanso-
wania na konto beneficjenta, ograniczenie 
katalogu pełnomocników oraz przyspie-
szenie wypłat dotacji przy ograniczeniu 
lub rezygnacji z prefinansowania.

Kolejna propozycja to wprowadzenie 
tzw. paszportu energetycznego, co ułatwi-

łoby beneficjentom programu zaplanowa-
nie prac termomodernizacyjnych, ponie-
waż ze względu na wysokie koszty takich 
przedsięwzięć właściciele domów mogą 
decydować się na etapowanie prac prowa-
dzących do osiągnięcia wymaganego stan-
dardu budynku. W programie, według 
uczestników konsultacji, nadal powinna 
istnieć możliwość tylko wymiany źródła 
ciepła i instalacji wewnętrznej, jednak po-
winny być także wymogi dotyczące mini-
malnej efektywności energetycznej domu, 
ocena jego standardu energetycznego 
przed i po wykonaniu przedsięwzięcia.

Uczestnicy spotkań zaproponowali po-
nadto stworzenie listy rekomendowanych 
wykonawców, co ma przyczynić się do lep-
szej ochrony beneficjentów. Zapropono-
wano powrót w programie do określenia 
limitów jednostkowych kosztów inwesty-
cji, by zapobiec sztucznemu zawyżaniu 
kosztów usług i termomodernizacji przez 
wykonawców.

Dopuszczone obecnie do dofinansowa-
nia technologie ogrzewania: kotły gazo-
we, na biomasę, olejowe, pompy ciepła, 
ogrzewanie elektryczne oraz przyłącza do 

sieci elektroenergetycznej gwarantują 
szeroki wybór dla beneficjentów i konku-
rencyjność. Uczestnicy konsultacji wska-
zywali właśnie na konkurencyjność tech-
nologii, jednak zwracali także uwagę na 
ukierunkowanie wsparcia na ich efektyw-
ność energetyczną, OZE oraz przyłącza do 
sieci ciepłowniczej. Podniesiono kwestię 
dofinansowania fotowoltaiki z programu. 
Wskazano także na problem nieuczciwych 
praktyk na rynku, np. zamiany tabliczki 
znamionowej „modernizacji” kopciu-
chów.

Ponadto poruszono kwestię uspraw-
nienia pracy punktów konsultacyjno-in-
formacyjnych i wprowadzenia do progra-
mu nowych operatorów. Uczestnicy spo-
tkań wskazali na częste praktyki pozosta-
wiania w domach beneficjentów progra-
mu nieefektywnych źródeł ogrzewania, co 
prowadzi do utraty dotacji.

Jeszcze w tym roku ma się odbyć kolej-
ny etap konsultacji programu „Czyste Po-
wietrze”, a jego nową odsłonę mamy po-
znać w 2025 roku.

Źródło: nfośiGw
oprac. jo

Rudzki punkt konsultacyjny programu 
,,Czyste Powietrze” prowadzo-
ny jest przez Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej od połowy 
2021 roku. O jego popularności 
świadczą statystyki. Dotychczas 
w ramach programu mieszkań-
cy Rudy Śląskiej złożyli ponad 
1470 wniosków. 1330 z nich za-
kończyło się przyznaniem dotacji 
na kwotę ponad 14 mln zł.

– Przypomnę, że program „Czyste Po-
wietrze” wspiera finansowanie wymiany 
źródeł ciepła i termomodernizacji budyn-
ków jednorodzinnych, co jest krokiem 
w stronę lepszej jakości powietrza, a co za 

tym idzie – naszego zdrowia. Kluczowe 
jest tu zaangażowanie samych 
mieszkańców w walkę ze smo-
giem, dlatego dziękuję za 
wszystkie podejmowane dzia-
łania w tym zakresie – pod-
kreśla wiceprezydent Anna 
Krzysteczko, która odebrała 
wyróżnienie dla naszego 
miasta. jo

Foto: WFOŚiGW w Katowicach

/Krzysztof Krzemiński
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Nie żyje Andrzej Stania  
– prezydent Rudy Śląskiej w latach 2000-2010

15 listopada zmarł Andrzej 
Stania – prezydent Rudy 
Śląskiej w latach  
2000-2010, 
przewodniczący Rady 
Miasta Ruda Śląska 
oraz radny. 6 czerwca 
2024 roku został  
uhonorowany tytułem 
Zasłużony dla Miasta  
Ruda Śląska.

Andrzej Stania urodził się  3 lutego 
1948 roku w Rudzie Śląskiej i przez całe 
życie, zarówno prywatne, jak i zawodo-
we, był związany ze swoim rodzinnym 
miastem. Od zakończenia studiów inży-
nieryjnych do emerytury pracował na 

kopalni w Bielszowicach, przechodząc 
kolejne szczeble kariery, aż do stanowi-
ska głównego inżyniera ds. BHP. 

Pod koniec lat 90-tych zaangażował się 
w działalność społeczno-polityczną. Od 
11 października 1998 roku zasiadał w Ra-
dzie Miasta Ruda Śląska III kadencji, od 
17 kwietnia 2000 roku jako jej przewod-
niczący. 24 listopada 2000 roku został 
powołany przez radnych na urząd prezy-
denta miasta, który sprawował przez 
dwa lata. 10 listopada 2002 roku wygrał 
pierwsze bezpośrednie wybory na prezy-
denta miasta, reprezentując Komitet Wy-

borczy Platformy Obywatelskiej RP i po-
konując siedmiu kontrkandydatów.

Początek XXI wieku pod prezydenturą 
Andrzeja Stani to dla Rudy Śląskiej czas 
rozwoju, ale też wielkich wyzwań gospo-
darczych wynikających z przemian 
w przemyśle górniczo-hutniczym. Znako-
micie rozwijała się rudzka oświata. Utwo-
rzono trzy zespoły szkół ogólnokształcą-
cych oraz trzy zespoły szkół specjalnych. 
W 2001 roku powstało Centrum Kształ-
cenia Praktycznego, a w 2002 roku Cen-
trum Kształcenia Ustawicznego. Przepro-
wadzono reformę służby zdrowia. 
W miejsce Zakładu Lecznictwa Ambula-
toryjnego utworzono 15 samodzielnych 
publicznych zakładów opieki zdrowotnej. 
Wiele uwagi poświęcono osobom z nie-
pełnosprawnościami, m.in. przyjęto pro-
gram działań na rzecz takich osób „Mia-
sto przyjazne niepełnosprawnym”. Stwo-
rzono także Plan Rozwoju Lokalnego 
Miasta, który określał kierunki rozwoju 
polityki regionalnej, również tej współfi-
nansowanej ze środków unijnych. 

Jako człowiek wywodzący się z górnic-
twa, mocno związany z jego spuścizną 
i tradycją, Andrzej Stania z jednej strony 
pracował na rzecz ratowania rudzkiego 
przemysłu węglowego i związanych z nim 
tysięcy miejsc pracy, z drugiej rozpoczął 
proces zagospodarowywania wolnych 
obiektów i obszarów zdegradowanych. 
Najlepszym przykładem takich działań 
było powołanie we współpracy ze Świę-
tochłowicami Śląskiego Parku Przemysło-
wego. 

Andrzej Stania był prezydentem, który 
wprowadził Rudę Śląską do Unii Europej-
skiej. To historyczne wydarzenie otwo-
rzyło przed samorządami nowe możliwo-
ści pozyskiwania funduszy, w czym Ruda 
Śląska przodowała. Za jego prezydentury 
pozyskano blisko 180 mln złotych, co 
wówczas było olbrzymią kwotą. Najwięk-
szą ówczesną inwestycją realizowaną ze 
środków unijnych była przebudowa nie-
mal całej kanalizacji miejskiej oraz budo-
wa nowych oczyszczalni. Kolejne miliony 
pozyskano m.in. na infrastrukturę drogo-

– Prezydent Andrzej Stania był pierwszym wybranym w wyborach bezpośred-
nich włodarzem miasta. Często to podkreślał i w swojej działalności przywiązy-
wał olbrzymią wagę do osobistych kontaktów z mieszkańcami. Wielu osobom 
pomógł w rozwiązaniu problemów życiowych. Zawsze miał czas dla każdego, 
kto się do niego zwrócił. Był przykładem tego, jak służba publiczna może zmie-
niać rzeczywistość na lepsze.

Michał Pierończyk, Prezydent Miasta Ruda Śląska

– Pan Prezydent Andrzej Stania był człowiekiem niezwykle oddanym nasze-
mu miastu i jego mieszkańcom. To właśnie za jego kadencji zapoczątkowano 
dynamiczny rozwój Rudy Śląskiej. Zawsze kładł ogromny nacisk na to, aby na-
sze miasto było nie tylko miejscem inwestycji i nowych perspektyw, ale przede 
wszystkim przyjaznym domem dla każdego mieszkańca. Zapamiętam Go jako 
lidera z wizją i sercem, który wyznaczał kierunek rozwoju Rudy Śląskiej na wie-
le lat.  

Arkadiusz Pilarz, Przewodniczący Rady Miasta Ruda Śląska

– Miałam przyjemność przez wiele lat współpracować z śp. prezydentem An-
drzejem Stanią. Był charyzmatyczny i nie bał się podejmować odważnych decy-
zji. W tym wszystkim był ciepłym i otwartym na krzywdę innych człowiekiem. 
Zawsze gotowy do rozmowy i pomocy. Miasto i mieszkańcy do końca były dla 
niego najważniejsze, czego dał wyraz będąc radnym poprzedniej kadencji, an-
gażując się w sprawy Rudy Śląskiej. To ogromna strata dla nas wszystkich.

Aleksandra Skowronek, Wiceprezydent Miasta Ruda Śląska

– Andrzeja Stanię zapamiętam jako człowieka bezgranicznie kochającego 
swoje miasto i jego mieszkańców, o których zawsze mówił, że są największym 
skarbem tej ziemi. Wielu rudzian doświadczyło Jego spontanicznie okazywanej 
dobroci i pomocy. Był odważnym wizjonerem rozwoju naszego miasta i wiele 
inwestycji zainicjowanych i wykonanych przez Niego służyło i długo jeszcze bę-
dzie służyć nam wszystkim. Tytuł „Zasłużonego dla rozwoju miasta” jest w pełni 
adekwatny do Jego dokonań w ćwierćwieczu służby dla ukochanego miasta. 

Danuta Pietraszewska, Posłanka na Sejm V, VI, VII i VIII kadencji

– Razem z Członkami Związku Górnośląskiego oddaliśmy cześć naszemu Pre-
zesowi w latach 2010-2014, długoletniemu i aktywnemu członkowi Związku 
Górnośląskiego oraz dobremu Kamratowi śp. Andrzejowi Stani poprzez doko-
nanie wpisu do księgi kondolencyjnej wystawionej w Urzędzie Miasta. Andrzej 
Stania pozostawił po sobie trwały ślad w historii miasta, a jego wkład w  rozwój 
Rudy Śląskiej, ale też naszej śląskiej Ojczyzny, z pewnością zostanie doceniony 
przez kolejne pokolenia. Być może nie wszyscy wiedzą, ale był człowiekiem, któ-
ry bezinteresownie pomógł bardzo wielu osobom.

 Grzegorz Franki, Prezes Związku Górnośląskiego

– Jego wieloletnia praca w samorządzie naszego miasta to ważny rozdział 
w historii regionu. Już jako nasz absolwent, śp. Andrzej Stania pozostawał 
z nami w serdecznej relacji i często  towarzyszył młodzieży podczas uroczysto-
ści promujących miasto. Jako prezes Związku Górnośląskiego zapraszał naszych 
uczniów do wielu inicjatyw o charakterze regionalnym. 

Dyrekcja, grono pedagogiczne i cała społeczność rudzkiego „Morcinka” 

– Będziemy Go pamiętać jako zawsze życzliwego i pomocnego przyjaciela, 
szczególnie dla osób potrzebujących pomocy, jak również dla osób starszych. 
Dziękujemy za wszystkie inicjatywy szczególnie te, które poprawiły życie naj-
starszych mieszkańców naszego miasta. 

Rada Seniorów Miasta Ruda Śląska

wą z rudzkim odcinkiem Drogowej Trasy 
Średnicowej i pierwszym etapem trasy 
NS na czele, rozbudowę szpitala miej-
skiego, tworzenie miejsc rekreacji czy 
uprawiania sportu.

Działania prezydenta Stani zostały do-
cenione przez mieszkańców. W wyborach 
samorządowych w 2006 roku  z powodze-
niem ubiegał się o reelekcję, otrzymując 
w pierwszej turze prawie 75% głosów. 
Andrzej Stania sprawował urząd prezy-
denta do 2010 roku. Przez kolejne lata, aż 
do roku 2022, był wybierany do Rady 
Miasta Ruda Śląska. Warto dodać, że 
przez wiele lat był także członkiem Związ-
ku Górnośląskiego, będąc jego prezesem 
w latach 2010-2014. W 2024 roku został 
uhonorowany przez Radę Miasta tytułem 
Zasłużony dla Miasta Ruda Śląska.

Andrzej Stania był wizjonerem, który za-
wsze patrzył na swoją Małą Ojczyznę 
w szerszym aspekcie. Rozwijał miasto prze-
kształcając jego oblicze, ale też dbał o to, 
by Ruda Śląska była liczącym się partnerem 
i ważnym punktem na mapie Śląska. 

– Ruda Śląska to Śląsk w pigułce. Znaj-
duje się w centrum Aglomeracji Górno-
śląskiej. Posiada dwie znakomite drogi 
Wschód – Zachód, autostradę A4 i Dro-
gową Trasę Średnicową, posiada dobrą 
i fachową kadrę, tereny inwestycyjne, 
które w każdej chwili mogą być do dyspo-
zycji inwestorów, tak więc Ruda Śląska 
posiada te wszystkie cechy, dla których 
warto tutaj zainwestować. Ale naszą naj-
większą wartością są ludzie. Ślązacy mó-
wiąc kolokwialnie roboty się nie boją, 
nasi mieszkańcy przyzwyczajeni są do 
trudnej, ciężkiej pracy, do oddawania sie-
bie dla firmy, kosztem swojego wolnego 
czasu i życia prywatnego. To jest cecha, 
którą u pracowników bardzo trudno zna-
leźć, a wydaje mi się, że na Śląsku i w Ru-
dzie Śląskiej tacy właśnie ludzie mieszka-
ją i pracują – tak mówił Andrzej Stania 
o swojej Małej Ojczyźnie i ludziach w niej 
mieszkających w trakcie swojej prezy-
dentury.

Dbał, by Ruda Śląska była obecna na 
targach gospodarczych w Europie, gdzie 

zawsze były prezentowane oferty inwe-
stycyjne terenów dla potencjalnych 
przedsiębiorców. Zależało mu, aby mło-
dzi po zdobyciu wykształcenia wracali do 
miasta i przyczyniali się do jego rozwoju: 
– Myśmy stworzyli wam warunki do te-
go, że możecie wyjechać, dokształcić się, 
ale wrócić. Ruda Śląska potrzebuje mło-
dych, inteligentnych ludzi – mówił gdy 
był już radnym podczas jednej z debat 
oksfordzkich. Wskazywał też na potencjał 
ludzki Rudy Śląskiej i prężnie działający 
sektor organizacji pozarządowych.  – Tu 
mieszkają wspaniali ludzie, którzy nie są 
obojętni na to, co się dzieje wokół. Mają 
zasady i tradycje – mówił wówczas An-
drzej Stania.

Był synem tej ziemi, z całą pewnością 
zawsze będzie miał swoje miejsce w hi-
storii Rudy Śląskiej. Jego rola w wytycza-
niu kierunków rozwoju miasta, a także 
charyzma i odwaga w podejmowaniu de-
cyzji, zaangażowanie, oddanie sprawom 
mieszkańców i samorządu są bezsprzecz-
ne. 

 UM, WT

W Urzędzie Miasta 
wystawiono  

księgę 
kondolencyjną
W Urzędzie Miasta Ruda 

Śląska przy pl. jana Pawła 
ii 6 została wystawiona 

księga kondolencyjna, do 
której może się wpisać 
każdy, kto chce w ten 
sposób pożegnać śp. 

Andrzeja stanię. księga 
będzie wyłożona do 
piątku, 22 listopada.

Uroczystości pożegnania  
śp. Andrzeja stani odbędą się 

w sobotę 23 listopada br.  
w kochłowicach i Wirku:

godz. 10.30 – msza • 
święta żałobna pod 
przewodnictwem abp. 
Wiktora skworca z homilią, 
którą wygłosi kapelan 
Związku górnośląskiego 
ks. prał. jerzy lisczyk 
w kościele pw. Trójcy 
Przenajświętszej w 
kochłowicach przy 
ul. Tunkla 2,

ok. 12.00 – złożenie • 
prochów Zmarłego na 
cmentarzu Parafii św. 
Andrzeja Boboli w Wirku 
przy ul. 1 Maja.

Rodzina prosi, aby zamiast 
kwiatów złożyć w czasie uro-
czystości ofiarę na pomoc dla 
potrzebujących z Rudy Ślą-
skiej, którym śp. Andrzej sta-
nia za życia pomagał.
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Z głębokim smutkiem 
oraz w poczuciu ogromnej straty 

przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci 

Andrzeja Stani
Prezydenta Miasta Ruda Śląska. 

Rodzinie, Przyjaciołom oraz wszystkim, 
których dotknęła Jego śmierć, 

składamy szczere wyrazy współczucia.

Zarząd i Pracownicy 
Rudzkiej Agencji Rozwoju „Inwestor” Sp. z o. o.

Rodzinie i Bliskim
wyrazy szczerego żalu i współczucia

w trudnych chwilach 
po śmierci

śp. Andrzeja Stani
pierwszego prezydenta Rudy Śląskiej 

wybranego w bezpośrednich wyborach 

składają
Zarząd i Pracownicy 
MPGM TBS Sp. z o.o.

Z ogromnym smutkiem i żalem 
przyjęliśmy wiadomość 

o śmierci

Andrzeja Stani
W osobie Zmarłego tracimy

wybitnego Samorządowca i Polityka, 
Człowieka oddanego sprawom Rudy Śląskiej i jej mieszkańców,

Gospodarza Rudy Śląskiej w latach 2000-2010
i pierwszego jej Prezydenta 

wybranego w bezpośrednich wyborach,
który wyznaczył kierunki rozwoju Miasta

po trudnych latach 90. XX wieku 
i wstąpieniu Polski do Unii Europejskiej,

Radnego Rady Miasta Ruda Śląska kadencji III, VI, VII i VIII, 
Zasłużonego dla Miasta Ruda Śląska,

Syna tej ziemi,
naszego charyzmatycznego i odważnego Kolegę.

Rodzinę i Bliskich Zmarłego
prosimy o przyjęcie kondolencji 

i wyrazów głębokiego żalu.

Arkadiusz Pilarz 
Przewodniczący

Rady Miasta Ruda Śląska
wraz z Radnymi

„Życie jest jak płomień świecy 
powoli wypala się i gaśnie, 

lecz pamięć o tych co odeszli
nigdy w sercach nie zgaśnie…”

Rodzinie 
i Najbliższym

wyrazy szczerego 
żalu i głębokiego 

współczucia
po śmierci

Andrzeja 
Stani

Prezydenta Miasta 
Ruda Śląska

oraz
Radnego Rady Miasta 

Ruda Śląska

składa
Józef Osmenda

Przewodniczący Rady 
Seniorów Miasta 

Ruda Śląska
wraz z wszystkimi 
członkami Rady 

Seniorów

„Ludzie szlachetni odchodzą otoczeni wdzięczną pamięcią żywych”

Rodzinie i Najbliższym 
wyrazy głębokiego żalu i współczucia z powodu śmierci

Andrzeja Stani
Prezydenta Miasta Ruda Śląska w latach 2000-2010,

Radnego III, VI, VII i VIII kadencji Rady Miasta Ruda Śląska,
naszego wieloletniego szefa, który pozostanie w naszej pamięci

składają
Pracownicy Kancelarii Rady Miasta Urzędu Miasta Ruda Śląska

Z ogromnym żalem przyjęliśmy 
wiadomość o śmierci

śp. Andrzeja Stani
Prezydenta Miasta Ruda Śląska w latach 2000-2010,

Radnego i Przewodniczącego Rady Miasta III kadencji,
Zasłużonego dla Miasta Ruda Śląska. 

Żegnamy Człowieka, który swoje życie i serce poświęcił Rudzie Śląskiej. 
Jego pracowitość, wizja i determinacja uczyniły 

nasze miasto lepszym miejscem do życia. 
Pozostawił po sobie piękne świadectwo człowieka pełnego 

pasji i troski o drugiego człowieka.
Niech Jego wspomnienie zawsze będzie żywe, 

a spoczynek wieczny pełen pokoju.

Rodzinie i Bliskim
składamy wyrazy współczucia

i pokrzepienia w trudnych chwilach po Jego śmierci.

Michał Pierończyk
Prezydent Miasta Ruda Śląska

wraz z Zastępcami
oraz pracownikami Urzędu Miasta

Z wielkim żalem przyjęłam
wiadomość o śmierci

śp. Andrzeja Stani
Samorządowca, 

Przewodniczącego Rady Miasta,
wieloletniego Prezydenta Rudy Śląskiej.

Rodzinie i Bliskim,
wyrazy głębokiego współczucia

składa
Urszula Koszutska

Posłanka  na Sejm RP X Kadencji
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„Można odejść na zawsze, by stale być blisko” 
ks. Jan Twardowski

Rodzinie i Bliskim wyrazy głębokiego współczucia i żalu
w trudnych chwilach po śmierci

śp. Andrzeja Stani
pierwszego prezydenta Rudy Śląskiej 

wybranego w bezpośrednich wyborach

składa Dyrektor wraz z Pracownikami
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Rudzie Śląskiej

Rodzinie i Bliskim
wyrazy współczucia z powodu śmierci

śp. Andrzeja Stani
Prezydenta Rudy Śląskiej w latach 2000-2010, 

oddanego Przyjaciela Muzeum 

składa 
Dyrektor wraz z Pracownikami Muzeum Miejskiego 

im. Maksymiliana Chroboka w Rudzie Śląskiej

Z głębokim smutkiem przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci

Pana Andrzeja Stani
Wyrazy głębokiego żalu i współczucia w tych trudnych chwilach

Rodzinie i Bliskim

składają
Zarząd i Rada Nadzorcza MGSM „Perspektywa” w Rudzie Śląskiej

Rodzinie i Bliskim 

śp. Andrzeja Stani
pierwszego prezydenta Rudy Śląskiej wybranego 

w bezpośrednich wyborach, 
składamy najszczersze kondolencje i wyrazy współczucia. 

Zarząd i Pracownicy
Szpitala Miejskiego w Rudzie Śląskiej Sp. z o.o.

Z ogromnym smutkiem i bólem przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci 

Pana Prezydenta Andrzeja Stani
Rada Nadzorcza i Zarząd Górniczej Spółdzielni Mieszkaniowej 

„LUIZA” w Zabrzu w imieniu Spółdzielni 
składa wyrazy współczucia i żalu całej Rodzinie oraz Bliskim. 

Pan Prezydent  Andrzej Stania na zawsze 
pozostanie w naszych sercach i pamięci.

Z wielkim żalem przyjęliśmy wiadomość o śmierci 

śp. Andrzeja Stani
wieloletniego Prezydenta Miasta Ruda Śląska. 

Rodzinie i Bliskim Zmarłego 
składamy najszczersze wyrazy współczucia 

i pokrzepienia w trudnych chwilach. 

Dyrekcja i Zespół Śląskiego Teatru Impresaryjnego 
im. Henryka Bisty w Rudzie Śląskiej

Wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 
z powodu śmierci

Andrzeja Stani
Prezydenta Miasta Ruda Śląska w latach 2000-2010

Rodzinie i Bliskim zmarłemu

składają
Rada Nadzorcza, Zarząd, Rady Osiedli i Pracownicy 

Rudzkiej Spółdzielni Mieszkaniowej

Z głębokim smutkiem
przyjęliśmy wiadomość o śmierci

śp. Andrzeja Stani
Prezydenta Miasta Ruda Śląska w latach 2000-2010

Rodzinie, Przyjaciołom oraz wszystkim, których dotknęła Jego śmierć
składamy szczere wyrazy współczucia

Dyrekcja i Pracownicy Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Rudzie Śląskiej

Z ogromnym żalem odebraliśmy wiadomość o śmierci

śp. Andrzeja Stani
wieloletniego Prezydenta Miasta Ruda Śląska. 

Rodzinie i Bliskim Zmarłego 
składamy kondolencje i wyrazy głębokiego żalu.

Zarząd, Rada Nadzorcza, Rady Osiedli i Pracownicy
Górniczej Spółdzielni Mieszkaniowej ,,Nasz Dom”

Z głębokim żalem przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci wspaniałego człowieka 

Andrzeja Stani
który pozostanie na zawsze w naszej pamięci. 

Wyrazy współczucia dla rodziny i bliskich 

składają 
pracownicy Kancelarii Urzędu Miasta Ruda Śląska

Rodzinie i Bliskim 

śp. Andrzeja Stani
Prezydenta Rudy Śląskiej w latach 2000-2010, 

składamy szczere wyrazy żalu i współczucia 

Zarząd i Pracownicy
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o.

w Rudzie Śląskiej

Rodzinie i Bliskim wyrazy głębokiego współczucia i żalu
w trudnych chwilach po śmierci 

śp. Andrzeja Stani
Prezydenta Rudy Śląskiej w latach 2000-2010

składa
Zarząd i Pracownicy

Śląskiego Parku Przemysłowo-Technologicznego Sp. z o.o.
w Rudzie Śląskiej

Rodzinie i Najbliższym
wyrazy szczerego żalu 

i głębokiego 
współczucia
po śmierci 

śp.

Andrzeja 
Stani

byłego Prezydenta 
Miasta Ruda Śląska

składają 
Dyrektor 

Domu Kultury 
w Rudzie Śląskiej 

wraz z Pracownikami

Rodzinie i Najbliższym 
wyrazy głębokiego 

współczucia i pokrzepienia 
w trudnych chwilach 

po śmierci
śp.

Andrzeja 
Stani

Prezydenta Rudy Śląskiej 
w latach 2000-2010

składają 
Dyrektor i Pracownicy 

Miejskiej Biblioteki 
Publicznej 

w Rudzie Śląskiej

„Wspomnienie jest formą spotkania.”
Khalil Gibran

Rodzinie i Bliskim
wyrazy szczerego żalu

i współczucia 
z powodu śmierci

śp.

Andrzeja 
Stani

Prezydenta Rudy Śląskiej 
w latach 2000-2010

składa 
Zarząd i Pracownicy
Aquadrom Sp. z o.o.
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ŚIP dla pracowników sektora edukacji
W sali sesyjnej Urzędu Miasta w miniony czwartek (14.11) odbyło się spotkanie dla pracowników sektora 
edukacji, którzy zainteresowani są dofinansowaniem na szkolenia i studia podyplomowe w ramach projektów, 
które prowadzi Śląski Inkubator Przedsiębiorczości.

– Zaczynamy cykl spotkań, podczas któ-
rych będziemy chcieli przedstawić ofertę 
szkoleniową dla Państwa. Podnoszenie 
kwalifikacji jest dla nas bardzo ważne. Je-
żeli są na to środki, chcemy z tego skorzy-
stać – podkreślił podczas otwarcia spotka-
nia prezydent miasta Michał Pierończyk.

Przypomnijmy, że w ramach projektu 
„Usługi rozwojowe – dotacje na szkolenia 
i studia podyplomowe” można uzyskać do-
finansowanie kosztów usługi rozwojowej 
w wysokości maksymalnie 95%. Wkład 
własny osoby uczestniczącej w projekcie 
wynosi nie mniej niż 5%. Maksymalna 
kwota dofinansowania na usługi typu szko-
lenie/walidacja/certyfikacja wynosi 5 tys. 
zł brutto na jedną osobę w jednym projek-
cie. Z kolei maksymalna kwota dofinanso-
wania na usługi rozwojowe typu studia 
podyplomowe wynosi 10 tys. zł brutto na 
jedną osobę w jednym projekcie.

– Podczas spotkania omówiliśmy dwa 
działania mające na celu dofinansowanie 
szkoleń lub studiów podyplomowych dla 
osób, które z własnej inicjatywy chcą się 
tego podjąć. Projekt rozpoczął się w lipcu i 
od tego czasu regularnie prowadzone są 
miesięczne nabory ogłaszane przez wszyst-

kich operatorów, których listę można zna-
leźć na stronie programu Fundusze Euro-
pejskie do Śląskiego 2021-2027 fundu-
szeue.slaskie.pl – wyjaśniała Sylwia An-
toszczak-Galasińska, menedżer ds. projek-
tów w Śląskim Inkubatorze Przedsiębior-
czości.

– Jako Śląski Inkubator Przedsiębiorczo-
ści wychodzimy z realizowanymi przez nas 
projektami do kolejnych instytucji, spółek 
i firm funkcjonujących w naszym mieście, 

O sprawach młodych
Młodzieżowa Rada Miasta nie zwalnia tempa w swoich działaniach. Po 
niedawnej wizycie w Parlamencie RP w ubiegłym tygodniu nasi młodzi 
radni spotkali się podczas kolejnej sesji, a także z jednym z posłów.

12 listopada br. w Urzędzie Miasta 
w trakcie posiedzenia MRM radni gościli 
przedstawiciela Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Śląskiego, Filipa Hornika, 
który przedstawił działania podejmowane 
przez Młodzieżowy Sejmik Województwa 
Śląskiego. – Radni debatowali także nad 
akcjami, które planuje Młodzieżowa Rada 
Miasta w nowym roku kalendarzowym. 
Następna sesja została wyznaczona na 5 
grudnia 2024 r. – zapowiada Przemysław 
Karpa, sekretarz rudzkiej Młodzieżowej 
Rady Miasta.

Z kolei kilka dni później jej przedstawi-
ciele wraz z opiekunem MRM, wiceprezy-
dent miasta Anną Krzysteczko, spotkali się 
z posłem Łukaszem Ściebiorowskim. – Spo-

tkanie dotyczyło działalności młodzieżo-
wych rad w naszym regionie, ale także te-
matów bliskich sercom młodych ludzi. 
W trakcie była możliwość wymiany spoj-
rzeń na tematy młodzieży. Rozmawialiśmy 
również o inicjatywach, w tym między in-
nymi o konkursie „O Rudzki Mikrofon” 
– podsumowuje Przemysław Karpa. JO

Czas to miłość…
12 listopada w siedzibie Stowarzyszenia Opieki Hospicyjnej i Paliatywnej 
im. św. Jana Pawła II w Nowym Bytomiu odbyła się konferencja „Godne 
życie godne umieranie”. Była to okazja do wymiany doświadczeń przez 
zgrany zespół rudzkiego hospicjum domowego.

Na konferencji spotkały się lekarki, pie-
lęgniarki i  pracownicy hospicjum. Ich roz-
mowy koncentrowały się wokół pacjen-
tów, o których troszczą się, traktują z sza-
cunkiem i czułością, jak członków rodziny. 
Znają ich życiorysy, tak dobrze jak medycz-
ną dokumentację. Spotykają swoich pa-
cjentów w chwili, gdy ich droga życia się 
kończy. Fachowa opieka  wymaga w pełni 
zindywidualizowanego podejścia – stwier-
dziła dr Karolina Pędrys, jedna z lekarek 
hospicjum. – W opiece hospicyjnej nie ma 
przecież jednego schematu, wzorca – do-
dała.

W drużynie rudzkiego hospicjum pracu-
ją osoby, które same opiekowały się termi-
nalnie chorymi i  doświadczyły straty bli-
skich, co pomaga w pracy w hospicjum. 

– Tu chodzi o czas, który jest najwięk-
szym darem rodziny, najbliższych, znajo-
mych dla terminalnie chorego. Jest on 
bezcenny, bo czas to miłość. Gdy pod-
opieczny odchodzi, czujemy ból, pustkę, 
ale wiemy, że w tych ostatnich chwilach 
zrobiłyśmy wszystko, zapewniając pacjen-
towi właściwą opiekę – wyjaśnia jedna 
z pielęgniarek.

Podczas konferencji poruszono kwestie 
wsparcia dla opieki hospicyjnej, która mo-
głaby być zapewniona przez opiekunów 
medycznych, czyli osoby zajmujące się za-

wodowo zaspokajaniem potrzeb biolo-
gicznych, psychicznych i społecznych cho-
rego. Ważna jest także rola opiekunów 
społecznych. Takie wsparcie pomocne by-
łoby przede wszystkim dla chorych-samot-
nych, którzy potrzebują pomocy przy co-
dziennych zakupach, ale także spragnio-
nych obecności kogoś, kto zechce poroz-
mawiać, przeczytać codzienną gazetę 
i wypić razem herbatę. 

Istotna jest również rola wolontariuszy, 
którzy zechcą podzielić się swoim czasem. 
Dla nich hospicjum otwiera szeroko swoje 
drzwi. 

– Chcielibyśmy zatrudnić kolejnych leka-
rzy i pielęgniarki, aby opieką paliatywną 
objąć większą grupę oczekujących. W ra-
mach kontraktu z Narodowym Funduszem 
Zdrowia jesteśmy w stanie zatrudnić wię-
cej pracowników medycznych zapewniając 
opiekę wszystkim potrzebującym. Czeka-
my więc na personel medyczny, ludzi kie-
rujących się empatią, sumieniem i sercem. 
To są nasze „warunki”… Tylko takie osoby 
poczują się u nas spełnione. Nasze Hospi-
cjum Domowe tworzą ludzie i są to ludzie 
wyjątkowi – mówi prezes Stowarzyszenia 
Opieki Hospicyjnej i Paliatywnej im. św. Ja-
na Pawła II, Dorota Tobiszowska.

Tekst i foto: BL

Nie tylko nauka, ale i działanie
„Od nauki do działania – staże uczniowskie w rudzkich szkołach” - projekt unijny pod takim hasłem 
podsumowano w środę (13.11) w Zespole Szkół nr 1 w Nowym Bytomiu. Uczestniczy w nim ok. 120 
uczniów z sześciu rudzkich szkół. W ramach przedsięwzięcia odbywali oni praktyki w firmach naszego 
regionu z branż takich jak m.in. turystyka, informatyka, logistyka, spedycja, stylizacja, hotelarstwo, czy 
realizacja nagrań.

Celem projektu było podniesienie jako-
ści kształcenia praktycznego oraz organiza-
cja płatnych staży uczniowskich, umożli-
wiających podnoszenie umiejętności prak-
tycznych, wzmacnianie kompetencji, a tak-
że nabycie wiedzy oraz doświadczenia 
w realnych warunkach zawodowych. Pro-
jekt skierowany jest do Zespołów Szkół nr 
1, 2, 3, 4, 5 i 6. Wartość jego dofinansowa-
nia wynosi ok. 518 tys. zł, a całkowity koszt 
to ok. 576 tys. zł.

– W projekcie trwającym od stycznia do 
grudnia 2024 r. w ramach 150-godzinnego 
programu stażowego 120 uczniów i uczen-
nic miało okazję uczestniczyć w praktykach 
w różnorodnych dziedzinach, takich jak: 

mechanika samochodowa, ekonomia, 
chłodnictwo i klimatyzacja, architektura 
krajobrazu, turystyka i hotelarstwo, spedy-
cja, czy też informatyka – wyliczał Marcin 
Posz, dyrektor Zespołu Szkół nr 1 w Rudzie 
Śląskiej. – Uczniowie  otrzymywali stypen-
dium stażowe. Staże odbywały się w lokal-
nych przedsiębiorstwach i instytucjach, 
dzięki czemu uczniowie mieli okazję do 
zdobycia cennego doświadczenia zawodo-
wego oraz rozwoju umiejętności praktycz-
nych, które mogą okazać się kluczowe przy 
podejmowaniu decyzji dotyczących przy-
szłej ścieżki zawodowej – dodał.

– Tego rodzaju przedsięwzięcia pozwa-
lają młodzieży zdobywać praktyczne umie-

aby ich przedstawiciele poznali możliwości 
zdobycia dodatkowych kwalifikacji. Poka-
zujemy im w przystępny sposób, jak przejść 
przez cały etap rekrutacji oraz kto i z jakich 
możliwości może skorzystać. Takie spotka-
nia sprzyjają zacieśnianiu więzów pomię-
dzy miejskimi jednostkami, a współpraca 
to przecież gwarancja sukcesu – podkreśla 
Izabela Moczko, prezes Śląskiego Inkuba-
tora Przedsiębiorczości Sp. z o.o.

Tekst i foto: Joanna Oreł

jętności, wiedzę zawodową, a także na-
wiązywać kontakty i rozwijać karierę. 
Dzięki takim projektom uczniowie są lepiej 
przygotowani do wejścia na rynek pracy, 
a szkolnictwo zawodowe staje się prawdzi-
wie skuteczne – podkreśliła obecna pod-
czas wydarzenia wiceprezydent Anna 
Krzysteczko, odpowiedzialna m.in. za spra-
wy oświaty. – Ogromne podziękowania 
kieruję do przedsiębiorców, szczególnie 
tych z Rudy Śląskiej, którzy wspierają edu-
kację zawodową młodych ludzi, a także do 
szkolnych koordynatorów – bez Was reali-
zacja tego projektu nie byłaby możliwa 
– dodała.

Joanna Oreł
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W gronie jubilatów
W siedzibie chóru „Słowiczek” w Wirku w środę (13.11) odbyło się wyjątkowe wydarzenie, które 
zgromadziło pary obchodzące jubileusz 50-lecia oraz 60-lecia małżeństwa, a także obchodzono 
urodziny członków wireckiego koła Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

– Organizujemy dwa razy w roku spotkanie z okazji 
urodzin, ale dzisiaj mamy szczególną okazję do święto-
wania, bo są wśród nas małżeństwa, które spędziły ra-
zem 50 i 60 lat. Mamy także 55 jubilatów, którzy będą 
mogli wspólnie potańczyć, powymieniać się doświad-
czeniami i spędzić czas w gronie tych, którzy przeszli 
podobną drogę – mówił Henryk Piórkowski, przewodni-
czący wireckiego koła Polskiego Związku Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów. – Zdrowie to najważniejsza 
rzecz, której nie da się kupić. W młodości często gonimy 
za pieniędzmi, zapominając o zdrowiu, które potem 
trudno odzyskać. Dlatego życzymy sobie nawzajem 
zdrowia, życzliwości, radości i wsparcia, bo to właśnie 
wspólne spotkania zbliżają nas do siebie i pozwalają 
utrzymać dobrą kondycję fizyczną i psychiczną – dodał.

Podczas wydarzenia nie zabrakło również gratulacji 
od przedstawicieli miasta. – Wszystkim składam ser-
deczne życzenia, zdrowia przede wszystkim, radości, 
szczęścia, uśmiechu i wsparcia tych najbliższych osób 

Spotkania z miłości do gór
Miłośnicy gór już po raz osiemnasty wzięli udział w Spotkaniach Górskich „Lawiny”. W programie festiwalu 
tradycyjnie nie zabrakło prelekcji, warsztatów, pokazów filmowych, spotkań z twórcami filmowymi, a także 
wernisażu konkursu fotografii górskiej. Wydarzenie odbywało się w Śląskim Teatrze Impresaryjnym im. 
Henryka Bisty przez trzy dni (15–17.11), a organizatorem jak zawsze było Rudzkie Stowarzyszenie Inicjatyw 
Niebanalnych In-nI.

Tegoroczne „Lawiny” odbyły się po raz osiemnasty, 
można więc powiedzieć, że osiągnęły pełnoletniość. 
Czym zaskoczyły miłośników gór w tym roku? – Feno-
men „Lawin” polega na tym, że każdego roku są inne, 
a jednocześnie takie same. Dlatego też mamy stałe 
grono fanów, którzy zawsze przychodzą i często już w cią-
gu roku pytają, czy będą „Lawiny”. Zawsze opieramy 
się na tym, aby widzieć w górach człowieka – powie-
działa prowadząca tegoroczne „Lawiny”, Magdalena 
Zborowska-Baca, która jest jednocześnie ich współpo-
mysłodawczynią.

Nie zabrakło powrotów do sprawdzonych w prze-
szłości punktów programu. – Powróciliśmy w tym roku 
do warsztatów wspinaczkowych dla dzieci, które zor-
ganizowaliśmy we współpracy ze Szkołą Podstawową 
nr 16 i Klubem Grotołazów Nocek w Rudzie Śląskiej. 
Członkowie klubu również spotkali się z naszą publicz-
nością, opowiadając o swoich doświadczeniach w gó-
rach. A stałym punktem programu była oczywiście 
wystawa fotografii, która jest najstarszym konkursem 
fotografii górskiej w Polsce – podkreślił Mateusz 
Włoczka, dyrektor programowy Spotkań Górskich „La-
winy”.

Niewątpliwie jednym z magnesów, który przycią-
gnął tegoroczną publiczność, był pokaz filmu „Wanda 
Rutkiewicz –  Ostatnia wyprawa” w reżyserii Elizy Ku-
barskiej, podczas którego sala w ŚTI była wypełniona 
do ostatniego miejsca. – Rzadko udaje nam się mieć 

na ,,Lawinach” film, który jest świeżo w kinach. Za-
zwyczaj opieramy się na filmach niszowych i tych, któ-
re swoją premierę miały parę lat wcześniej – przyzna-
ła Magdalena Zborowska-Baca.

Publiczność „Lawin” jest bardzo szeroka - od do-
brych kilku lat sięga poza Rudę Śląską, a nawet Górny 
Śląsk. – Nasz festiwal cieszy się rzeczywiście dużym 
zainteresowaniem. W tym roku dołożyłem taką małą, 
nową cegiełkę. Wysłaliśmy zaproszenia do placówek 
społecznych, aby mogły do nas dotrzeć dzieci z domów 
dziecka, czy innych tego typu instytucji. Tym bardziej, 
że ,,Lawiny” są zawsze bezpłatne – powiedział Mate-
usz Włoczka.

Organizatorzy przygotowaniami do festiwalu zaj-
mują się cały rok. Jedne ,,Lawiny” się kończą, a oni już 
szukają inspiracji na kolejne. Tradycją jest, że w pierw-
szy poniedziałek po „Lawinach” spotykają się, aby po-
myśleć o następnych, bo wtedy rodzą się najlepsze 
pomysły. Tekst i Foto: Wioletta Tkocz

– współmałżonków i całej rodziny. Życzę, aby czas pły-
nął dalej, abyście w dalszym ciągu żyli w szczęściu 
i zdrowiu, a nasze miasto Ruda Śląska było dla Was 
miejscem, w którym czujecie się dobrze – powiedział 
w trakcie uroczystości prezydent miasta Michał Pie-
rończyk.

Warto dodać, że jubileuszowe spotkanie było nie 
tylko okazją do gratulacji i zabawy, ale także do reflek-
sji nad tym, co decyduje o długowieczności związku 
małżeńskiego. Państwo Gruszka podzielili się swoją 
receptą na długotrwałe małżeństwo. – Na pewno zgo-
da, kompromis, ustępstwa i wspólne zrozumienie. 
W każdym wieku ta miłość jest inna, ale zawsze naj-
ważniejsza. Musimy też być spokojni, choć wiemy, że 
niektóre osoby, z wybuchowym charakterem, mają 
z tym problem. Nam jest zdecydowanie łatwiej – mó-
wili jubilaci, podkreślając, że kluczem do długiego 
i szczęśliwego małżeństwa jest także wzajemny szacu-
nek i cierpliwość. Tekst i foto: Mateusz Piszczałka
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Daniela i Jan Ganczarczykowie. Gertruda i Eugeniusz Grimowie. Elżbieta i Stanisław Gorylowie.

Irena i Józef Gołąbowie. Lucyna i Henryk Grajowie. Natalia i Piotr Hasowie.

Halina i Zbigniew Jachowscy. Stefania i Adam Janowscy. Barbara i Edmund Jojkowie.

Teodozja i Mieczysław Kargulowie. Krystyna i Aleksander Kilkowie. Halina i Henryk Krzykowscy.
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50 lat w małżeństwie to piękny czas, który warto 
upamiętnić. Ponad 70 par obchodziło 7 listopada Złote 
Gody podczas uroczystości w bielszowickim Domu 
Kultury. Były życzenia, łzy wzruszenia, upominki oraz 
Medale za Długoletnie Pożycie Małżeńskie, przyznane 
przez Prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej, a także część 
artystyczna w wykonaniu artystki Krystyny Giżowskiej. 
W tym wydaniu publikujemy część zdjęć dostojnych 
Jubilatów. W następnych wydaniach ukażą się kolejne. 
Małżonkom życzymy kolejnych lat w szczęściu, zdrowiu 
i pomyślności! JO, Foto: UM Ruda Śląska

Złote Gody – złoty czas

Aniela i Stanisław Florianowie.Magdalena i Janusz Feluszowie.



Jadwiga Krząkała z wnukiem. Stanisława i Andrzej Kiarszysowie.

Urszula i Norbert Klosowie. Irena i Piotr Klozowie.
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PrEZYDENT MIASTA rUDA ŚląSKA 
informuje o wywieszeniu na okres 21 dni, tj. od dnia 20.11.2024 r. do dnia 11.12.2024 r., na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła II 6 (II piętro, obok pokoju 
221) wykazu niezabudowanych nieruchomości gruntowych, stanowiących całość gospodarczą o łącznej powierzchni 20 013 m2, własności Gminy Miasta Ruda Śląska, położonych 
w Rudzie Śląskiej – Ruda w rejonie ulicy Klary, obejmujących działki oznaczone numerami geodezyjnymi:
– 533/19 o powierzchni 2427 m2, obręb Ruda, karta mapy 5, KW nr GL1S/00003802/1,  – 1086/17 o powierzchni 361 m2, obręb Ruda, karta mapy 5, KW nr GL1S/00019717/3,
– 1083/23 o powierzchni 17113 m2, obręb Ruda, karta mapy 5, KW nr GL1S/00013455/6, – 891/23 o powierzchni 112 m2, obręb Ruda, karta mapy 5, KW nr GL1S/00013455/6,
które w drodze przetargu zostaną sprzedane z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska 
(symbole planu: 1PU2 i 3ZWS). Cena wywoławcza (netto) do przetargu wynosi 3.817.000,00 zł.

Wykonawca 
wybrany

Miasto wybrało wykonawcę, który zajmie się 
rewitalizacją Wielkiego Pieca Huty „Pokój” 
oraz utworzeniem tam Centrum Transformacji. 
W postępowaniu przetargowym złożono pięć 
ofert, ale jedna została odrzucona. Efekty 
inwestycji powinniśmy zobaczyć za dwa lata.

Teraz przyjdzie czas na zawarcie umowy z wykonawcą oraz prze-
kazanie mu placu budowy. Firma będzie miała 24 miesiące na wy-
konanie zadania.

– Projekt obejmie nie tylko przebudowę części obiektów na cele 
turystyczno-kulturalne, ale też budowę nowoczesnego obiektu 
wejściowego na teren kompleksu w miejscu dawnej hali lejniczej. 
Powstanie też platforma widokowa i ścieżka dydaktyczna oraz 
„zielony dach” – zapowiada prezydent Michał Pierończyk. Wyko-
nawca skalkulował koszt inwestycji na ponad 81 mln zł. Na realiza-
cję całego projektu związanego z rewitalizacją Wielkiego Pieca 
miasto pozyskało dofinansowanie z Programu Fundusze Europej-
skie dla Śląskiego 2021-2027 na kwotę ponad 66 mln zł oraz blisko 
9,5 mln zł z budżetu państwa. JO

OGŁOSZENIA
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PrEZyDENt MIAStA ruDA ŚLąSKA OGŁASZA

NABÓr
KANDyDAtÓW NA CZŁONKÓW 

rADy SENIOrÓW MIAStA ruDA ŚLąSKA
•	 	Od	2 grudnia do 13 grudnia 2024 r. –	nabór	kandydatów.

•	 	Formularze	zgłoszeniowe	i	wszelkie	informacje	dotyczące	warunków,	jakie	powinni	spełnić	kandydaci	
oraz	zasad	ich	zgłaszania	dostępne	są:

–	 na	stronie	internetowej	miasta	Ruda	Śląska	www.rudaslaska.pl,	

–	 w	Biuletynie	Informacji	Publicznej	www.rudaslaska.bip.info.pl,

–	 w	Kancelarii	Rady	Miasta	 -	Urząd	Miasta	Ruda	Śląska	 (II	piętro,	pokój	nr	212)	pl.	 Jana	Pawła	 II	6,	
tel.	32	244-90-00	wew.2120,	rada@ruda-sl.pl

•	 Zgłoszenia	kandydatów	należy	przesłać	lub	dostarczyć	w	terminie	od	2	grudnia	do	13	grudnia	2024	r.	
na	adres:	Urząd	Miasta	Ruda	Śląska	Kancelaria	Rady	Miasta	pl.	Jana	Pawła	II	6,	41-709	Ruda	Śląska.	

„Nie jesteś już tam, gdzie byłeś. 
Ale jesteś wszędzie tam, gdzie my jesteśmy”.

Victor Hugo

Pani Janinie Szwedce,
Dyrektor	Centrum	Administracyjnego	Obsługi	Placówek	

Opiekuńczo-Wychowawczych	w	Rudzie	Śląskiej,	
wyrazy	głębokiego	współczucia	i	pokrzepienia	

w	trudnych	chwilach		
po	śmierci

MAtKI
przekazuje

Michał Pierończyk
Prezydent Miasta Ruda Śląska

Pani Janinie Szwedka
Dyrektorowi	Centrum	Administracyjnego	Obsługi	Placówek	

Opiekuńczo-Wychowawczych	w	Rudzie	Śląskiej
wyrazy	głębokiego	współczucia	i	pokrzepienia

w	trudnych	chwilach	po	śmierci

MAtKI
składają

pracownicy Centrum  
oraz Placówek Opiekuńczo-Wychowawczych

Pani Janinie SZWEDCE
Dyrektorowi	Centrum	Administracyjnego	Obsługi	

Placówek	Opiekuńczo-Wychowawczych	w	Rudzie	Śląskiej		
wyrazy	szczerego	współczucia	i	pokrzepienia		

w	trudnych	chwilach	po	śmierci	

MAtKI 
przekazują 

Dyrektorzy i Pracownicy miejskich jednostek organizacyjnych  
pomocy społecznej, wspierania rodziny i systemu pieczy zastępczej  

w Rudzie Śląskiej

„Kiedy kochamy, stajemy się nieśmiertelni”
Erich Maria Remarque

Aleksandrze i Arkadiuszowi Czajom
pracownikom	Urzędu	Miasta
wyrazy	szczerego	współczucia

i	pokrzepienia	w	trudnych	chwilach	po	śmierci

OJCA i tEŚCIA
przekazuje

Michał Pierończyk 
Prezydent Miasta Ruda Śląska

wraz z pracownikami Urzędu Miasta

WyCIąG Z OGŁOSZENIA O PrZEtArGu

PrEZyDENt MIAStA ruDA ŚLąSKA

ogłasza	drugi	ustny	przetarg	nieograniczony	na	sprzedaż	nieruchomości	gruntowych	położonych		
w	Rudzie	Śląskiej-	Bielszowicach	w	rejonie	ulicy	Słonecznej	z	przeznaczeniem	pod	zabudowę	zgodną	z	ustaleniami	

miejscowego	planu	zagospodarowania	przestrzennego	miasta	Ruda	Śląska

Lp.

Położenie	
nierucho-
mości
(ulica)

Oznaczenie	nieruchomości
wg	księgi	wieczystej	oraz	katastru	

nieruchomości
Powierzchnia
nierucho-
mości
(m2)

Przeznaczenie
i	sposób
zagospo-
darowania

nieruchomości

Cena
wywoławcza
nierucho-
mości

netto	(zł)

Wadium
Postąpienie
minimalne

(zł)Nr	księgi
wieczystej

Nr
obrębu

Nr
działki

1 ul.Słoneczna GL1S/00006372/8 5 6.1336/29 1578

46MN – teren	
zabudowy	

mieszkaniowej	
jednorodzinnej

390.000,00

19.500,00

3.900,00

2 ul.Słoneczna GL1S/00012192/7 5 6.1337/882 1275

46MN – teren	
zabudowy	

mieszkaniowej	
jednorodzinnej,

71KDD	–	teren	drogi	
publicznej	klasy	
,,dojazdowa”

315.000,00

15.800,00

3.150,00

Przetarg	odbędzie	się	w	dniu	10.01.2025	r.	o	godz.	11.00	w	sali	213	Urzędu	Miasta	Ruda	Śląska,	plac	Jana	Pawła	II	6.

W	przetargu	mogą	uczestniczyć	osoby	fizyczne	i	prawne,	które	zapoznają	się	z	pełną	treścią	ogłoszenia (zamieszczoną	na	tablicy	ogłoszeń	w	bu-
dynku	Urzędu	Miasta	Ruda	Śląska	 i	na	portalu	miejskim	www.rudaslaska.bip.info.pl)	 i	w	 terminie	do	dnia	3.01.2025 r. dokonają	wpłaty	wadium	
w	wysokości:

–	podanej	powyżej, z	dopiskiem	„wadium	–	ul.	Słoneczna,	działka	nr	….”	przelewem	na	rachunek	bankowy:	Nr	71	1050	1214	1000	0010	0109	0628	
ING	Bank	Śląski	Katowice	O/Ruda	Śląska,	Urząd	Miasta	Ruda	Śląska	(za	datę		zapłaty		przyjmuje		się		dzień		wpływu		środków		pieniężnych		na	rachunek		
Urzędu	Miasta	Ruda	Śląska)	oraz	przed	otwarciem	przetargu	przedłożą	Komisji	Przetargowej	wymagane	dokumenty	 i	oświadczenia.	Zastrzega	się	
prawo	do	odwołania	przetargu	z	uzasadnionej	przyczyny.

Ceny nieruchomości ustalone na przetargu zostaną powiększone o należny podatek od towarów i usług.

Informacji na temat przetargu udziela Wydział Gospodarki Nieruchomościami (pokój 223), tel. 32 244-90-00 wew. 2230.

Z	głębokim	smutkiem		
przyjęliśmy	wiadomość	o	śmierci		

Andrzeja Stani
Prezydenta	Miasta	Ruda	Śląska.	

rodzinie, Przyjaciołom oraz wszystkim,		
których	dotknęła	Jego	śmierć,		

składamy	szczere	wyrazy	współczucia.

Zarząd, Rada Nadzorcza i Pracownicy  
Śląskiego Inkubatora Przedsiębiorczości Sp. z o.o.

Z	głębokim	żalem	przyjęłam	wiadomość	o	śmierci		
mojego	wieloletniego	szefa	

Andrzeja Stani
Prezydenta	Miasta	Ruda	Śląska.	

rodzinie oraz najbliższym,	których	dotknęła	Jego	śmierć,		
składam	wyrazy	głębokiego	współczucia		

oraz	słowa	wsparcia	i	otuchy	w	tych	trudnych	chwilach.	

Aleksandra Skowronek, wiceprezydent Miasta Ruda Śląska



Tel. 607-468-787

HOROSKOP

Wróżki Jadzi

WRÓŻKA 
JADZIA

zaprasza

TAROT CYGAŃSKI
Kochłowice, ul. Łowiecka 12/1a 
tel. 607-468-787
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DZIEŃ ABSURDU – to wyjątkowa data w kalendarzu dla wszystkich, 
których śmieszą irracjonalne historie fi lmowe, dziwne żarty czy 

niedorzeczne książkowe opowieści. W tym dniu można pleść bzdury i nikt 
nie powinien mieć nam tego za złe.

IMIENINY OBCHODZĄ: Feliks, Rafał  oraz  Agapiusz, Agnieszka, Ampelia, 
Ampeliusz, Edmund, Eustachy, Fortunata, Grzegorz, Lubomir, Maksencja, 

Maria, Narzes, Oktawia, Oktawiusz, Sędzimir, Sylwester, Sylwestra, 
Symplicjusz, Symplicy, Tespezjusz, Tespezy.

KALENDARIUM – 20 LISTOPADA

NAJMŁODSI RUDZIANIE – WITAMY W RUDZIE ŚLĄSKIEJ

REKLAMA

KRZYŻÓWKA
POZIOMO: 1 – trąd, 5 – przewiew-

na tkanina, 8 – parmezan, ser twardy, 
9 – suwa się po sztagu, 11 – barwne 
szkło okienne, 12 – święta księga maz-
daizmu, 15 – dowódca kozaków, 
17 – oaza na Saharze, 20 – mitologia 
grecka: matka Perseusza, 21 – rodzaj 
walki zapaśniczej, 24 – miodożer, 
25 – zaliczka, 28 – podkład drewniany 
pod ciężary, 29 – gra w piłkę, 32 – elek-
troda dodatnia, 33 – arka, 36 – kropla 
krwi do badania, 39 – narodowy epos 
fi ński, 42 – łąka w lesie, 43 – obraz cer-
kiewny, 45 – beznoga larwa muchówek 
i błonkówek, 46 – wytrzebiony ogier, 
47 – konopie manilskie. 

PIONOWO: 1 – skowronek borowy, 
2 – wieloletni lód morski, 3 – kwitnie 
tylko raz, 4 – główna sala antycznej 
świątyni greckiej, 5 – razem z Warsem, 
6 – miasto portowe w Szwecji, 7 – lęk, 
10 – państwo w Oceanii, 13 – narodo-
wy demokrata, 14 – ssak z rodziny del-
fi nowatych, 16 – muzyka – rockowy 
zespół, 17 – tlenowiec, 18 – robotnik 
folwarczny, 19 – gatunek skowronka, 

21 – ptak zamieszkujący mokradła, 
22 – karność, dyscyplina, 23 – bęben 
kapeli janczarskiej, 26 – miasto fes� -
walowe nad Odrą, 27 – twórca dada-
izmu, 30 – osioł azjatycki, 31 – jej nie 
wypada, 34 – podwalina, 35 – rybka 
akwariowa, 37 – olej roślinny, 38 – pla-
ma na honorze, 40 – dawna nazwa po-
laka, 41 – stulecie, 44 – wiatr na jezio-
rze Garda. 

Książkę ,,Doktryna” Aleksandra Ma-
jewskiego otrzyma jedna osoba spo-
śród tych, które nadeślą na adres re-
dakcji (Ruda Śląska, ul. Karola Goduli 
36) lub e-mailem (biuro@wiadomosci-
rudzkie.pl) hasło, które jest rozwiąza-
niem krzyżówki. Na rozwiązania czeka-
my do 10 dni od daty zamieszczenia 
krzyżówki. Po odbiór książki ,,Nigdy 
nie do końca” Edwarda Underhilla 
z „WR 40” zapraszamy do redakcji Ma-
riusza Opeldusa (do dwóch tygodni od 
daty ukazania się rozwiązania, po wcze-
śniejszym umówieniu telefonicznym 
pod nr tel. 32 248-60-97). Prawidłowe 
hasło brzmi: ,,Pole ma oczy a las uszy”.
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Helena Marcinkiewicz córka Oliwii 
i Grzegorza ur. 18.10.2024 r. (3650 g i 52 cm)

Miłosz Bońkowski syn Natalii i Adriana
ur. 18.10.2024 r. (3750 g i 56 cm)

Pola i Maja 
Niziołek

córki 
Agnieszki 
i Marcina

ur. 18.10.2024 r. 
(2655 g i 47 cm 

oraz 
1955 g i 48 cm)

Katarzyna Puzyńska 

ULICE CIEM. Ilustrowane brzegi
Warszawa dziś. Zofi a myśli, że czeka 

ją bardzo samotne Boże Narodzenie. 
Wędrując po mieście, trafi a do tajemni-
czej księgarni. Jej właściciel twierdzi, że 
ma szczególny dar, dzięki któremu może 
obdarować każdego klienta taką opo-
wieścią, jakiej ten w swoim życiu akurat 
potrzebuje. Dziewczyna niezbyt wierzy 
w takie rzeczy, ale ulega czarowi księga-
rza i przyjmuje od niego ofi arowany dar. 
Spotkało ją coś bardzo złego i teraz sama 
zaczęła pisać powieść. Ma nadzieję, że 
lektura ofi arowanej książki podziała na 
nią oczyszczająco. Wkrótce odkrywa, że 
pomiędzy oboma tekstami istnieje dziw-
ne powiązanie. A uroczy wcześniej księ-
garz pokazuje zupełnie inną twarz…

 POLECAMY

Tel. 515-593-713 | www.magdalenaruda.pl

ZAPRASZAM 
NA SESJE:

noworodkowe, 
niemowlęce, 
urodzinowe 
i rodzinne, 

a także 
po vouchery 
prezentowe.

Baran – Odnowisz związek 
albo zbudujesz nowy, jeszcze 
lepszy i szczęśliwszy.
Byk – Osiągniesz poziom, 
którego wszyscy będą Ci 
bardzo zazdrościć.
Bliźnięta – Pojawią się za-
skakujące zyski związane 
z nieruchomościami.
Rak – Nie wybrzydzaj, kolej-
na taka okazja, by odnieść 
sukces nie nadarzy się.
Lew – Pamiętaj , że nie ma 
sytuacji bez wyjścia. Nie za-
łamuj się, zacznij działać.
Panna – Przestań narzekać, 
że nic Ci nie wychodzi. Każ-
demu zdarzają się błędy.
Waga – Jeśli byłaś z kimś po-
kłócona, nadszedł czas się 
pogodzić.
Skorpion – Dzięki pomocy 
bliskich zrealizujesz swoje 
plany i wszystko się ułoży.
Strzelec – Czekają Cię ro-
mantyczne chwile, rozpali 
się ogień namiętności.
Koziorożec – Przed podję-
ciem ważnej decyzji skon-
taktuj się z przyjaciółką.
Wodnik – Będziesz mieć 
więcej czasu, to dobry czas 
na wprowadzenie zmian.
Ryby – Nie lekceważ proble-
mów ze zdrowiem i zacznij 
bardziej o siebie dbać.

Damian Chorążewicz syn Katarzyny i Artura
ur. 30.10.2024 r. (3900 g i 56 cm)

Filip Hodalski syn Karoliny i Jarosława
ur. 29.10.2024 r. (4100 g i 57 cm)

Alicja Kozioł córka Anny i Grzegorza
ur. 30.10.2024 r. (2685 g i 49 cm)

Vanessa Rosiak córka Soni i Bartłomieja 
ur. 29.10.2024 r. (3290 g i 55 cm)
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WYCIĄG Z OGŁOSZENIA O PRZETARGU

PREZyDENt MIAStA RuDA ŚląSkA 

ogłasza trzeci ustny przetarg nieograniczony na sprzedaż nieruchomości  
gruntowej położonej w Rudzie Śląskiej-Rudzie przy ul. Klary  

z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego  
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska 

Pierwszy i drugi przetarg ustny nieograniczony przeprowadzone – odpowied-
nio w dniach 28.08.2024 r. i 15.10.2024 r. zakończyły się wynikiem negatywnym.

Przedmiotem sprzedaży w drodze trzeciego ustnego przetargu nieograniczo-
nego z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska jest niezabudowana nie-
ruchomość gruntowa własności Gminy Miasta Ruda Śląska, położona w Rudzie 
Śląskiej-Rudzie przy ulicy klary, stanowiąca działkę oznaczoną numerem geode-
zyjnymi 1167/19 o powierzchni 1685 m2, użytki: „Ba, Tr”, obręb Ruda, k.m.5, zapi-
saną w księdze wieczystej prowadzonej przez Sąd Rejonowy w Rudzie Śląskiej pod 
nr KW nr GL1S/00013455/6 (działy III   i IV ww. księgi wolne są od wpisów).

Zgodnie z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
miasta Ruda Śląska przedmiotowa działka stanowi tereny zabudowy usługowej 
i obsługi komunikacji (symbol planu 1ukS). Na przedmiotowej działce została wy-
znaczona nieprzekraczalna linia zabudowy.

Ceny wywoławcze (netto) do przetargu wynosi 360.000,00 zł.
Cena nieruchomości ustalona na przetargu zostanie powiększona o należny 

podatek od towarów i usług.

Przetarg odbędzie się w dniu 30.12.2024 r. o godz. 12.00 w sali 213 Urzędu 
Miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła II 6.

W przetargu mogą uczestniczyć osoby fizyczne i prawne, które zapoznają się 
z pełną treścią ogłoszenia (zamieszczoną na tablicy ogłoszeń w budynku Urzędu 
Miasta Ruda Śląska i na portalu miejskim www.rudaslaska.bip.info.pl) i w terminie 
do dnia 23.12.2024 r. dokonają wpłaty wadium w wysokości 18.000,00 zł, z do-
piskiem „wadium – ul. Klary” przelewem na rachunek bankowy: Nr 71 1050 1214 
1000 0010 0109 0628 ING Bank Śląski Katowice O/Ruda Śląska , Urząd Miasta 
Ruda Śląska (za datę zapłaty przyjmuje się dzień wpływu środków pieniężnych na 
rachunek Urzędu Miasta Ruda Śląska) oraz przed otwarciem przetargu przedłożą 
Komisji Przetargowej wymagane dokumenty i oświadczenia. Zastrzega się prawo 
do odwołania przetargu z uzasadnionej przyczyny.

Informacji na temat przetargu udziela Wydział Gospodarki Nieruchomościami 
(pokój 223), tel. 32 244-90-00 wew. 2230.

W KIERUNKU ZDROWIA

Regularne badania, dbałość o zdrowie psychiczne i przełamywanie stereotypów to kluczowe 
przesłania tej kampanii. Dzięki szerokiemu zaangażowaniu społecznemu „Niebieski listopad”  
staje się coraz bardziej rozpoznawalny i skuteczny w propagowaniu wiedzy i profilaktyki 
zdrowotnej, której mężczyźni potrzebują. W ramach tego międzynarodowego ruchu, znanego 
jako Movember (od „moustache” – wąsy, symbolu kampanii), organizacje i ludzie na całym 
świecie promują świadomość chorób, które dotykają mężczyzn, podkreślając znaczenie 
profilaktyki i wczesnej diagnozy.

„Niebieski listopad” – miesiąc poświęcony 
profilaktyce nowotworów u mężczyzn

GŁówNE ZAŁOżENIA kAMPANII  
„NIEbIESkI lIStOPAD”:

Profilaktyka raka prostaty
Rak prostaty jest jednym z najczęstszych 

nowotworów występujących u mężczyzn, 
zwłaszcza po 50. roku życia. Jednym z kluczo-
wych elementów profilaktyki jest regularne 
wykonywanie badań kontrolnych, takich jak 
test PSA (antygen swoisty dla prostaty), który 
może pomóc we wczesnym wykryciu zmian 
nowotworowych. Obecnie sporo zachorowań 
wykrywana jest w stadium bezobjawowym. 
Chorzy są diagnozowani właśnie w związku 
z podwyższonym stężeniem PSA lub trafiają do 
urologa z powodu łagodnego przerostu gru-
czołu krokowego. Warto jednak wiedzieć, że 
do niezwłocznego odwiedzenia lekarza powin-
ny skłonić objawy ze strony układu moczowe-
go, takie jak np. krew w moczu, czy osłabiony 
i przerywany strumień moczu.

Profilaktyka raka jąder
Rak jąder dotyka przede wszystkim młod-

szych panów. Znaczna część zachorowań wy-
stępuje u mężczyzn w wieku 15-40 lat. W przy-
padku tego schorzenia ważne jest samobada-
nie jąder. Informacje o tym, jak prawidłowo 
krok po kroku je wykonać, znajdują się na stro-
nie www.pacjent.gov.pl. W razie wykrycia 
zmiany w jądrze, należy jak najszybciej udać 
się do urologa, który wykona badanie USG. 
Ważne, by mieć świadomość, że im wcześniej 
nowotwór zostanie wykryty, tym większe są 
szanse na jego skuteczne wyleczenie.
Świadomość zdrowia psychicznego mężczyzn

W ramach kampanii „Movember” często 
poruszany jest również temat zdrowia psy-
chicznego mężczyzn. Problemy takie jak depre-
sja, stres i lęki są nadal tematem tabu, zwłasz-
cza w męskiej części społeczeństwa. „Niebieski 
listopad” zachęca do rozmów o zdrowiu psy-

chicznym i szukania profesjonalnej pomocy, 
w sytuacjach gdy jest ona potrzebna. Uświada-
mia również, że dbałość o psychikę jest kluczo-
wa dla ogólnego zdrowia i jakości życia.

 W związku z kampanią w listopadzie organi-
zowane są różnorodne wydarzenia, które mają 
na celu edukację i wsparcie mężczyzn. Jej sym-
bolem stały się wąsy – wielu mężczyzn zapusz-
cza je w listopadzie, aby zwrócić uwagę na tę 
inicjatywę i wspierać budowanie świadomości 
na temat profilaktyki zdrowotnej. Kampania 
„Niebieski listopad” zachęca mężczyzn, by re-
gularnie odwiedzali lekarza i dbali o swoje zdro-
wie, nawet jeśli nie odczuwają niepokojących 
objawów.

Izabela koźmińska-życzkowska
Prezes Fundacji na rzecz

Programu wczesnego Rozpoznawania Cho-
rób Nowotworowych u kobiet

Godula Hope w Rudzie Śląskiej



NIERUCHOMOŚCI

 KUPIĘ MIESZKANIE W RUDZIE 
ŚLĄSKIEJ, GOTÓWKA TEL. 501-239-
405.

 Wycena mieszkań. Tel. 602-724-
054.

 Świadectwa Charakterystyki Ener-
getycznej. Tel. 793-396-040.

 Kupię mieszkanie w bloku ok. 38 m2 
na Bykowinie lub Halembie, tel. 736-
347-073.

USŁUGI

 Koszenie, wycinka i skracanie 
drzew oraz opróżnianie mieszkań 
i piwnic. Tel. 607-219-491.

 Dachy solidnie. Tel. 606-433-031.

 Tapety, malowanie, gładź, panele, 
itp. Tel. 505-946-693.

 Hydraulik, tel. 797-599-031.

 Pranie dywanów, kanap, foteli, itp. 
SKUTECZNIE! Tel. 519-639-121.

 SZYBKA POŻYCZKA Z KOMORNI-
KIEM. Tel. 32 260-00-33, 516-516-611, 
Pośrednik CDF S.C. fi rmy MATPOL FI-
NANSE Sp. z o.o.

 Składanie gotowych elementów 
meblowych. Tel. 512-249-399.

 Dachy – papa termozgrzewalna. 
Tel. 880-201-358.

 BJ – czyszczenie dywanów, tapice-
rek, wykładzin. Solidnie, niedrogo. 
Tel. 606-274-056.

MOTORYZACJA

 Skup samochodów. Płacimy naj-
więcej, dojazd do klienta. Tel. 792-
155-155.

 AUTO SKUP – złomowanie pojaz-
dów, pomoc drogowa. Płacimy najle-
piej. Tel. 502-752-634.

TURYSTYKA

 Turnus – sylwestrowo/noworoczny 
w Beskidach. Tradycyjne doskonałe 
wyżywienie, 1000 zł. Możliwość dowo-
zu, tel. 501-642-492.

20.11.2024 OGŁOSZENIA  www.wiadomoscirudzkie.pl | 17

OGŁOSZENIA DROBNE

RUDZKA AGENCJA ROZWOJU „INWESTOR” SP. Z O.O.,
ŚLĄSKI INKUBATOR PRZEDSIĘBIORCZOŚCI SP. Z O.O.,

ORAZ POWIATOWY URZĄD PRACY W RUDZIE ŚLASKIEJ
POD PATRONATEM PREZYDENTA MIASTA RUDA ŚLĄSKA 

PANA MICHAŁA PIEROŃCZYKA
Zapraszają na spotkanie informacyjne w dniu 5 grudnia 2024 roku w ramach 

Porozumienia o współpracy na rzecz wspierania przedsiębiorczości 
i przedsiębiorców w mieście Ruda Śląska

AGENDA SPOTKANIA INFORMACYJNEGO 

TYTUŁ „WSPARCIE PRZEDSIĘBIORCÓW ORAZ ORGANIZACJI 
POZARZĄDOWYCH W RAMACH ŚRODKÓW UE”

DATA 5 GRUDNIA 2024 r.
GODZINY 10.00-12.00

TYP WYDARZENIA Spotkanie informacyjne
ORGANIZATOR RUDZKA AGENCJA ROZWOJU „INWESTOR” Sp. z o.o. 

ADRES SPOTKANIA RUDZKA AGENCJA ROZWOJU „INWESTOR” Sp. z o.o.
ul. Wolności 6, 41-700 Ruda Śląska

PROGRAM SPOTKANIA

9.45-10.00 REJESTRACJA UCZESTNIKÓW 

10.00- 10.15 PRZYWITANIE UCZESTNIKÓW – PREZYDENT MIASTA RUDA ŚLĄSKA MICHAŁ PIEROŃCZYK 

10.15 – 11.00

OFERTA RUDZKIEJ AGENCJI ROZWOJU „INWESTOR” SP. Z O.O.
1. Rozwiń swoją organizację i nawiąż nowe kontakty! Wsparcie fi nansowe 

dla przedsiębiorstw i NGO
2. Fundusz Pożyczkowy:
 – pożyczka Rozwojowa 2%,
 – pożyczki dedykowane podmiotom ekonomii społecznej,
 – pożyczki inwestycyjne.
3. Pozostałe projekty RAR INWESTOR

11.15-11.40

OFERTA ŚLĄSKIEGO INKUBATORA PRZEDSIĘBIORCZOŚCI SP. Z O.O.
1. Dotacje unijne na szkolenia i studia podyplomowe dla przedsiębiorstw oraz pracowników 

przedsiębiorstw.
2. Wsparcie unijne na założenie działalności gospodarczej.
3. Doradztwo prawne i porady prawne dla przedsiębiorców:

– prawo cywilne, ze szczególnym uwzględnieniem prawa zobowiązań oraz prawa 
rzeczowego, w tym prawa nieruchomości, 

– windykacja należności,
– prawo handlowe, w tym pomoc w zakresie wyboru formy prawnej prowadzenia 

działalności gospodarczej, 
– sporządzanie i opiniowanie umów.

11.40-12.00 
OFERTA POWIATOWEGO URZĘDU PRACY 
– jak obniżyć koszty zatrudnienia nowego pracownika?
– staż jako forma rozwoju zawodowego

od 12:00 DYŻUR EKSPERTÓW RUDZKIEJ AGENCJI ROZWOJU

Zgłoszenia przyjmowane są do 2 grudnia 2024 r.: 
telefonicznie pod nr 32 248 77 86 (wew. 21), • 
e-mailowo na adres sekretariat@rarinwestor.pl,• 
online przez h� ps://app.evenea.pl/event/rudasl-dla-biznesu/. • 

Wstęp bezpłatny, decyduje kolejność zgłoszeń.

PREZYDENT MIASTA RUDA ŚLĄSKA 
informuje o wywieszeniu na okres 21 dni, tj. od dnia 20.11.2024 r. do dnia 11.12.2024 r., na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta Ruda Śląska, plac Jana 
Pawła II 6 (II piętro, obok pokoju 221) wykazu dwóch niezabudowanych nieruchomości gruntowych własności Gminy Miasta Ruda Śląska, położonych 
w Rudzie Śląskiej-Halembie przy ulicy Elizy Orzeszkowej, stanowiących działki oznaczone numerami geodezyjnymi:

– 1620/3 o powierzchni 832 m2, użytki: „ŁVI, PsV”,
– 1621/3 o powierzchni 1196 m2, użytki: „Lzr-IV, ŁVI, Wsr-ŁVI”,
obręb Kłodnica, zapisane na karcie mapy 2 oraz w księdze wieczystej prowadzonej przez Sąd Rejonowy w Rudzie Śląskiej pod nr KW GL1S/00014421/6, 

które w drodze przetargu nieograniczonego zostaną sprzedane z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego planu zago-
spodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska (symbol planu 72MN). Przedmiotowe działki zostaną sprzedane łącznie z udziałem wynoszącym 
po 1/2 części w nieruchomości oznaczonej numerem geodezyjnym 3096/3 o powierzchni 553 m2, obręb Kłodnica, zapisane na karcie mapy 2 oraz 
w księdze wieczystej prowadzonej przez Sąd Rejonowy w Rudzie Śląskiej pod nr KW GL1S/00014421/6 – z przeznaczeniem pod drogę dojazdową 
(symbol planu 47KDW). Ceny wywoławcze (ne� o) do przetargu wynoszą dla działek: 1620/3 – 214.000,00 zł, 1621/3 – 284.000,00 zł.

Z okazji Dnia Pracownika Socjalnego
pragnę podziękować wszystkim 

pracownikom służb społecznych, 
którzy wykonują zadania 

na rzecz mieszkańców Rudy Śląskiej.

Dziękuję za Państwa zaangażowanie, 
rzetelne wypełnianie obowiązków,

otwartość i wrażliwość.

Niech wypełniana przez Państwa misja
niesie ze sobą wiele sukcesów 

oraz powodów do zawodowej satysfakcji.
Życzę również zdrowia,

szczęścia w życiu prywatnym
i spełnienia marzeń.

Wszystkiego dobrego!

Michał Pierończyk
Prezydent Miasta 

Ruda Śląska
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Wyniki rudzkich drużyn

WYCIĄG Z OGŁOSZENIA O ROKOWANIACH

Prezydent Miasta ruda Śląska

ogłasza rokowania na sprzedaż przypadającego Gminie Miastu Ruda Śląska prawa własności lokalu mieszkalnego  
nr 7 znajdującego się w budynku położonym przy ulicy Kłodnickiej 58D w Rudzie Śląskiej-Halembie  

oraz związanego z własnością tego lokalu udziału wynoszącego 150/10000 części w prawie własności gruntu. 

Położenie 
lokalu

Oznaczenie lokalu 

Powie-
rzchnia

użytkowa 
lokalu
(m2)

Powie- 
rzchnia  
pomie- 
szczenia 
przyna- 
leżnego 

(piwnica)  
(m2)

Skład lokalu
Wyposażenie 

lokalu  
w instalacje 

Cena
wywoławcza
do rokowań 

(zł)

ZaliczkaNr księgi
wieczystej

Udział  
w nierucho-

mości 
wspólnej

Nr
działek

Ruda Śląska  
-Halemba 

ul. Kłodnicka 
58D

GL1S/00044569/4 150/10000 2951/119, 
2755/123 47,56 5,30

– 2 pokoje
– kuchnia

– łazienka, wc

– elektryczna
– wod.-kan.

– gazowa
– centralnego 
ogrzewania 

(c.o. 
– sieciowe)

219.000,00 11.000,00

Rokowania odbędą się w dniu 23.12.2024 r. o godz. 10.00 w sali 213 Urzędu Miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła II 6.

W rokowaniach mogą uczestniczyć osoby fizyczne i prawne, które zapoznają się z pełną treścią ogłoszenia (zamieszczoną na tablicy ogłoszeń 
w budynku Urzędu Miasta Ruda Śląska i na portalu miejskim www.rudaslaska.bip.info.pl i w terminie do dnia 16.12.2024 r. dokonają wpłaty zaliczki 
w wysokości podanej powyżej z dopiskiem „zaliczka – ul. Kłodnicka 58D/7” przelewem na rachunek bankowy: Nr 71 1050 1214 1000 0010 0109 
0628 ING Bank Śląski Katowice O/Ruda Śląska, Urząd Miasta Ruda Śląska (za datę zapłaty przyjmuje się dzień wpływu środków pieniężnych  na ra-
chunek  Urzędu Miasta Ruda Śląska) oraz złożą pisemne zgłoszenie udziału w rokowaniach w Sekretariacie Wydziału Gospodarki Nieruchomościami 
(pok. 217) w godzinach pracy Urzędu Miasta, w zamkniętej kopercie z napisem „oferta ul. Kłodnicka 58D/7”. Oględzin lokalu można dokonać w dniu 
28.11.2024 r. od godz. 14.00-do 14.30. Zastrzega się prawo do odwołania rokowań z uzasadnionej przyczyny.

Informacji na temat rokowań udziela Wydział Gospodarki Nieruchomościami 4 (pokój 223), tel. 032/ 244-90-00 wew. 2230

Futsal
FOGO Ekstraklasa – 16.11

Red Dragons Pniewy  
– Gwiazda ruda Śląska 3:2 (2:1)

Berger 10’, Siuda 13’, Krajewski 29’ – Al-
cibar 12’, Setti 33’ 

Gwiazda (pierwsza piątka): Mieszcza-
nin – Jonczyk, Łuszczek, Molina, Setti. Tre-
ner: Wiktor Grzywaczewski

Piłka ręczna
I liga mężczyzn, gr. D – 16.11

sPr Grunwald ruda Śląska – cMc Virtu 
Viret zawiercie 22:34 (11:18)

sPr: Błaś, Zawadzki – Karabanowski, 
Suchy, Kawecki (2 bramki), Hadam (1), 
Wojtynek, Matuszeski (1), Mauer (3), Ly-
udyga (1), Skutela (5), Orzechowski (5), 
Jawor, Białkowski. trenerzy: Arkadiusz Ko-
walski, Jakub Mauer.

koszykówka
3. liga mężczyzn – 16.11

kks Mickiewicz romus katowice – Pogoń  
ruda Śląska 92:70 (16:22, 20:28, 28:7, 28:13)

Pogoń: Błaszczyk (16 punktów), Trzaska 
(16), Czarnota, Błaszczyk, Nowicki, Christ, 
Boczek (12), Jeglorz (2), Dragon, Preficz (5), 
Borowski (12). trener: Wojciech Żurawski.

2. liga kobiet – 17.11
Pogoń ruda Śląska - Basket siechnice 

72:64 (22:12, 13:14, 21:22, 16:16) 
Pogoń: Gomoluch (6), Lupa (2), Faber 

(2), Kuchta, Jurzica (12), Flaszewska, Stec 
(6), Rusińska (4), Bulik, Kamińska (24), Ma-
kowska (12). trener: Adam Wilkin

siatkówka
I liga śląska kobiet – 16.11

kPks Halemba – Gs uks krzanowice 3:2 
(25:20, 19:25, 25:20, 20:25, 15:8)

kPks (wyjściowa szóstka): Wilk, Prus, 
Pawlik, Zuchmańska, Zawada, Fedorowicz. 
trener: Tomasz Strejczyk.

17.11
uks centrum przy Posir Pszczyna  

– kPks Halemba 3:0 (25:14, 25:17, 25:15)
kPks (wyjściowa szóstka): Grycman, 

Wilk, Pawlik, Tarnawska, Prus, Zuchmań-
ska. Trener: tomasz strejczyk.

Piłka nożna
III liga śląska (klasa okręgowa) – 16.11

ostoja żelisławice  
– slavia ruda Śląska 1:0 (1:0)

Majchrowski 14’
slavia: Latka – Hewlik, Wagner, Seiler, 

Dolecki (46’ Witor), Rusz (70’ Toofil), Tała-
dy, Byrski (46’ Shulha), Skut (55’ Brzostek), 
Rudnicki, Terenkovskyi. trener: Marcin 
Rejmanowski

Jastrząb Bielszowice  
– Górnik wojkowice 1:4 (1:0)

K. Opeldus 42’ – Kułaga 60’, 68’, Burczyk 
78’, Wawrzyn 90’ 

Jastrząb: Podemski – Walczyk, Zygmunt, 
Fik, Zalewski, Gosz (90’ Gacka), Sowa, K. 
Opeldus (80’ Henisz), Chromik (80’ Mał-
kiewicz), Fabricio, Numanov (60’ Kałużny). 
trener: Artur Opeldus.
Gks ii katowice – wawel wirek 2:1 (1:0)

Borowski 90’, Szal (sam.) 17’- Cioch 68’ 
wawel: Stopyra – Ogiński (75’ Chudziń-

ski), Szal, Witas, Iwański (60’ Kowalski), Mar-
kosyan (75’ Lenert), Henisz, Krawczyk, Blasz-
ke, Cioch, Czajor. trener: Kamil Gabryś.

urania ruda Śląska – warta zawiercie 
3:1 (0:0)

Gubała 78’, 85’, Nowakowski 90’ – Li-
powski 56’.

urania: Pardela – Nowakowski, Mazu-
rek, Kołodziej, Kulisz, Matys (88’ Telega), 
Gubała (90’Leks ), Borkowski, Piworowicz 
(70’ Sońta), Brysz, Lankocz. trener: Jaro-
sław Zajdel.

 dk

AkrobAtykA sportowA

Siedem medali w Łańcucie
W dniach 8-10 listo-

pada w Łańcucie od-
było się XVI Grand Prix 
Polski im. Stanisława 
Geronia w Akrobatyce 
Sportowej. Przedsta-
wiciele z KPKS-u Ha-
lemba przywieźli z wo-
jewództwa podkarpac-
kiego siedem medali. 

W dwójkach kobiet 
w kategorii 13-19 lat 
Maja Mrozek i Jagoda 
Wypiór (AWF Katowi-
ce) zdobyły srebro, 
a Emilia Wodyk i Zofia 
Krawieczek złoto w kategorii 11-16 lat. 
W klasie II natomiast zwyciężyły Dominika 
Białek i Paulina Filipiak. Rywalizowały tak-
że dwójki mieszane – Lena Nowara i Miko-
łaj Czornik (klasa II) zdobyli brązowy me-

dal. Świetnie ponadto zaprezentowały się 
trójki kobiet w klasie Youth, w której 
wszystkie miejsca na podium przypadły 
zespołom KPKS-u! Wygrały Martyna Szy-
mik, Maja Lis, Pola  Rogalska przed Alek-

sandrą Jeruzal, Katarzyną Jabłońską i Nelą 
Szudy. Trzecie miejsce przypadło w udziale 
Natalii Mendli, Zofii Kokot i Mai Wolnie-
wicz. 

dk

brAzylijskie jiu-jitsu

Worek medali w mistrzostwach Polski
W dniach 15-17 listopada w Poznaniu 

odbyły się XX Mistrzostwa Polski BJJ, 
w których nie zabrakło przedstawicieli 
rudzkich klubów. 

W stolicy wielkopolski 23 medale zdo-
byli zawodnicy i zawodniczy z Academia 
Gorila Ruda Sląska. Po złoto sięgnęli: Jakub 
Borowski (kategoria wiekowa adult, pasy 
niebieskie, kategoria wagowa 82,3 kg), 
który zdobył także brąz (juniorzy, pasy zie-
lone i wyższe, 84,3 kg), Marcin Loskot (ma-
ster 1, pasy brązowe, 76 kg), który również 
zdobył brąz (master 2, pasy brązowe, 76 
kg), Aleksander Woczka (juniorzy, pasy zie-

lone i wyższe, 74 kg), Wojciech Woczka 
(młodzicy II, 60,5 kg). Złoto zdobyła rów-
nież Klaudia Mitko (adult, pasy brązowe/
czarne, 69 kg). Ponadto srebro dla Piotra 
Szymroszczyka (master 1, pasy czarne, 
76 kg), Bartłomieja Miłka (master 2, pasy 
purpurowe, 100,5 kg), Mileny Haberskiej 
(adult, pasy białe, 58,5 kg), Wiolety Paszek 
(masterki, pasy niebieskie, 64 kg) oraz Ala-
na Leksego (młodzicy, chłopcy, 33,2 kg). 

Natomiast na ostatnim stopniu podium 
stanęli: Krzysztof Bauszek (master 3, pasy 
brązowe, +100.5 kg) Tomasz Kołodziej 
(master 2, pasy niebieskie, 100,5 kg), Zbi-

zApAsy

Brąz wśród młodziczek
Milena Betenia, zawodniczka  

ZKS-u Slavii Ruda Śląska, zdobyła trzecie 
miejsce podczas XIV mistrzostw Polski 
młodzików, które w dniach 9-10 listopada 
odbyły się w miejscowości Stróża. 

W województwie małopolskim zawod-
niczka ZKS-u stoczyła cztery walki w katego-
rii wagowej 58 kg. Po dwóch wygranych 
musiała uznać wyższość Julity Warzyńskiej 
z UKS-u Talent Białołęka, która później zdo-
była srebrny medal. Betenia natomiast po-
konała Natalię Strojną z MKS-u Cement-
Gryf Chełm i stanęła na ostatnim stopniu 

podium. Ponadto do rywalizacji w kategorii 
wagowej 39 kg stanęła Agata Chyłek, która 
po czterech walkach (dwie wygrane i dwie 
porażki) ostatecznie zajęła siódme miejsce. 

Natomiast w Gogolinie w stylu wolnym 
rywalizowali najlepsi młodzicy w kraju. 
Najkorzystniej zaprezentowali się Marcel 
Kotyrba (52 kg) i Michał Partuś (68 kg), 
którzy ostatecznie po porażkach w walce 
o brąz zajęli piąte miejsca. Ponadto Jakub 
Nocoń (44 kg) zajął 11. miejsce, Kacper 
Cienskowski (57 kg) był 19., a Jakub Klimas 
(48 kg) 23. dk

gniew Bończuk (master 4, pasy niebieskie, 
76 kg), Brygida Rosiek (masterki, pasy bia-
łe, 79,3 kg), Julia Kurek (masterki, pasy 
niebieskie, 69 kg), Claudio Pereira (ma-
ster 4, pasy czarne, 70 kg), Wojciech Par-
tuś (juniorzy, pasy zielone i wyższe, chłop-
cy, 79,3 kg), Daniel Ivakh (juniorzy młodsi, 
73 kg), Laura Stankiewicz (juniorki młod-
sze, 65 kg) i Julia Mazur (juniorki młodsze, 
+73 kg), Piotr Goliński (juniorzy młodsi, 
chłopcy, +65 kg). Dodatkowo z klubu Griz-
zly Martial Arts Ruda Śląska brąz zdobył 
Mateusz Solarek (master 1, pasy niebie-
skie, 70 kg). dk

Kolejne sukcesy na koncie klubu z Halemby.
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rodzinie i Bliskim  

śp. andrzeja stani
pierwszego prezydenta Rudy Śląskiej wybranego  

w bezpośrednich wyborach,  
składamy najszczersze kondolencje i wyrazy współczucia. 

Załoga Rudzkiego Zakładu  
Aktywności zawodowej 

OGŁOSZENIE
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Futsal

MKs siódemka wygrywa!
Niedawno przypieczętowali tytuł 

Mistrza Polski, a w niedzielę (17.11) 
dołożyli zwycięstwo w Pucharze Pol-
ski. MKS Siódemka, bo o tej drużynie 
mowa, zajęła pierwsze miejsce w tur-
nieju Futsal Bez Barier, który w minio-
ny weekend rozegrano w hali MOSiR 
przy ulicy Kłodnickiej. 

Halembskie zmagania w ramach ini-
cjatywy Futsal bez Barier rozpisano na 
dwa dni. W sobotę 12 zespołów, po-
dzielonych na cztery grupy, walczyło 
o awans do fazy pucharowej, a mecze 
rozgrywano formatem 2x10 bez za-

W pojedynku między dwoma rudzkimi drużynami lepszy okazał się MKS.

Pływanie

Pięć razy złoto
W Dąbrowie Górniczej uczczono 

Święto Niepodległości na sportowo. 
11 listopada odbył się Miting Wszech-
stronności Stylowej z okazji Dnia Nie-
podległości, w którym nie zabrakło 
pływaczek i pływaków z rudzkich klu-
bów. Młodzi sportowcy mogli zmie-
rzyć się w czterech stylach na długości 
50 m. 

W roczniku 2012-2013 czterokrot-
nie na najwyższym stopniu podium 
stanął Antoni Dzieża z UKS-u Manty 
Kochłowice. Antoni był najszybszy na 

50 m stylem motylkowym, grzbieto-
wym, dowolnym i klasycznym. Nato-
miast w roczniku 2010-11 złoto zdobył 
zawodnik UKP, Michał Wiciok, który 
nie dał szans rywalom na 50 m stylem 
motylkowym. 

Cztery złote medale dla Manty wy-
starczyły do zdobycia drugiego miej-
sca w klasyfikacji klubowej. Rywaliza-
cję zdominowali zawodnicy i zawod-
niczki gospodarzy z CSiR MOS, którzy 
na podium stawali aż 57 razy. 

 DK

Rugby 7

Ponownie piąte
Diablice Ruda Śląska zajęły piątą lo-

katę w ostatnim w tym roku turnieju 
z cyklu Mistrzostw Polski Kobiet w rug-
by 7. Zawody te odbyły się 9 listopada 
w Łodzi. 

Podobnie jak w poprzednim turnie-
ju, tak i tym razem rudzianki zaczęły 
od walki w Ekstralidze. W fazie grupo-
wej najpierw uległy Mazovii Mińsk 
Mazowiecki 17:26 oraz mistrzyniom 
Polski, Biało-Zielonym Ladies Gdańsk 
0:59. Oznaczało to, że Diablice, które 

w tym sezonie połączyły siły z Bestia-
mi Kraków, będą musiały rozegrać 
spotkanie o utrzymanie w Ekstralidze. 
Ostatecznie byt w najwyższej klasie 
rozgrywkowej udało się zachować 
dzięki zwycięstwu 38:19 z AZS AWF 
Warszawa. Łódzki turniej wygrały po-
nownie Biało-Zielone z Gdańska. 
W klasyfikacji łącznej po trzech turnie-
jach Diablice również zajmują piąte 
miejsce. 

DK

KaRate

Rudzianie wśród 
najlepszych w kraju

Karatecy z Rudzkiego Klubu Kyoku-
shin Karate wystąpili w miniony week-
end w dwóch turniejach: mistrzo-
stwach Polski masters i juniorów 
młodszych oraz w Byakko Intro Cup 
2024. W obu przypadkach wyjazdy za-
kończyły się sukcesami i medalami. 

W Warszawie, gdzie w dniach 15-16 
listopada odbyły się wspomniane kra-
jowe mistrzostwa, wzięło udział sied-
mioro zawodników z Rudzkiego KKK. 
Wśród mastersów w kumite złoto zdo-
był Krzysztof Kończa (kategoria wieko-
wa +35 lat, kategoria wagowa 85 kg), 
a srebro przypadło w udziale Grzego-
rzowi Topolskiemu (+45, 85 kg). W ju-
niorkach młodszych (50-55 kg) złoto 
zdobyła Oliwia Sereda, a Bożena Ant-
czak (+60 kg) brąz. Dzięki świetnym 
rezultatom indywidualnym Rudzki 

Klub uplasował się na drugim miejscu 
w rankingu drużynowym, tuż za Sie-
mianowickim KKK. 

Za to w Myślenicach, 16 listopada 
w ramach Byakko Intro Cup  wystarto-
wali młodsi adepci karate kyokushin. 
W kumite po złoto sięgnęli: Miłosz 
Marszałek (6 lat, 19 kg), Jan Jonczyk 
(8-9 lat, 25 kg) i Wiktor Gliwa (8-9 lat, 
+40 kg). W tej samej kategorii Hubert 
Kłosek był drugi. Srebro ponadto zdo-
byli: Radosław Gliwa (8 lat, 25-30 kg), 
Karolina Soszka (12-13 lat, +45 kg) 
i Mateusz Ślusarek (12-13 lat, +50 kg). 
Brąz natomiast przypadł w udziale 
Mateuszowi Szewczykowi (8 lat, 25-30 
kg), Miłoszowi Sikorskiemu (9 lat,  
25-30 kg), Sewerynowi Wojtusikowi 
(11 lat, 30-40 kg) i Karolinie Strzelec-
kiej (10-11 lat, 35 kg).  DK

Szczególnie cenne dla Rudzkiego Klubu były cztery medale na mistrzostwach Polski.

ZaPasy

W międzynarodowym gronie
Przemysław Mrozek zdobył dwa 

medale w XXV Turnieju Nadziei Olim-
pijskich, który odbył się 9 listopada 
w Koszycach. Zawodnik ZKS-u Slavii 
Ruda Śląska najpierw sięgnął po brąz 
w kategorii 45 kg. Tu po jednej wygra-
nej i dwóch porażkach zajął trzecie 
miejsce za Shamilem Alikinichevem ze 
Słowacji i Dawidem Militaru z Rumu-
nii. Następnie Mrozek zdobył złoto 
w kategorii 48 kg, ale okazało się, że 

nie było ani jednego przeciwnika, 
z którym mógłby się zmierzyć i medal 
został przyznany z automatu. Dla re-
prezentacji Polski, w której barwach 
wystąpił Mrozek, zawody w Słowacji 
były bardzo udane, gdyż drużynowo 
zajęła pierwsze miejsce. 

To nie jedyny występ rudzkich zapa-
śników na arenie międzynarodowej. 
Pod koniec października w Tiranie (Al-
bania) odbyły się mistrzostwa świata 

w kategoriach nieolimpijskich. W ry-
walizacji 79 kg wystąpił Andrzej Sokal-
ski z ZKS-u Slavii Ruda Śląska, ale od-
padł w 1/16 finału po porażce z Kotą 
Takahashim z Japonii. Podobny los 
spotkał Natalię Kubaty, która wystar-
towała w kategorii wagowej 59 kg, 
w kwalifikacjach uległa Elis Manolovej 
z Azerbejdżanu i szybko pożegnała się 
z albańskimi matami. 

 DK

trzymywania czasu. Tu 
doszło do wewnątrzrudz-
kiego pojedynku – MKS 
Siódemka, zespół prowa-
dzony przez Bartosza Mi-
zińskiego zmierzył się 
z drużyną Joanny Bogusz, 
reprezentującą barwy Ze-
społu Szkół nr 7. Tu bar-
dziej doświadczona dru-
żyna MKS-u pewnie wy-
grała 5:0. W grupie tej 
grał jeszcze WKS Śląsk, 
który przegrał z MKS-em 
0:1 i pokonał zespół ZS 7 
8:0, w związku z czym 
awans od kolejnej fazy 
uzyskała tylko jedna rudz-
ka drużyna.

W fazie pucharowej MKS pokonał 
Tarnowski KKN Jaskółki 3:0, a w półfi-
nale okazał się lepszy od UKS Lasot-
czak Płocko (5:2). W finale natomiast 
MKS zmierzył się ze swoim najwięk-
szym rywalem, czyli Zamkiem Opolni-
ca. Przypomnijmy, oba zespoły dopie-
ro co rywalizowały w ostatniej kolejce 
Ekstraklasy Futsal Bez Barier – wów-
czas lepsi okazali się rudzianie, którzy 
wygrali 5:4. Na własnym terenie ze-
spół Bartosza Mizińskiego był już zde-

cydowanie lepszy i zwyciężył (grano 
2x12 minut) 7:1. Do przerwy rudzianie 
prowadzili już 3:0, a w drugiej połowie 
nie dali szans rywalom i jako pierwszy 
zespół w historii Futsalu bez Barier 
w jednym roku zdobyli niezwykle cen-
ny dublet – Mistrzostwo i Puchar Pol-
ski. Z kronikarskiego obowiązku do-
dajmy, iż trzecie miejsce w Pucharze 
zajął UKS Lasotczak Płock, który poko-
nał 4:2 Radomiaka Radom Futbol Plus. 
 Tekst i foto: DK

Drużyna Bartosza Mizińskiego (na zdj.) zdobyła 
dublet w tym sezonie rozgrywek Futsalu Bez Barier.



Wymiana opon gwarancją 
bezpieczeństwa

Aby zrozumieć, dlaczego wymiana 
opon jest tak istotna, warto przyjrzeć się 
różnicom między oponami letnimi a zi-
mowymi. Choć na pierwszy rzut oka mo-
gą wyglądać podobnie, różnice konstruk-
cyjne i materiałowe są znaczne. ,,Zimów-
ki” składają się z takiej mieszanki gumy 
(chodzi o wyższą zawartość naturalnego 

Bosch Service AUTO-BUD
GAMMA Stacja Kontroli Pojazdów – ŚWięTOchłOWice ul. Katowicka 73 
(naprzeciw Gazowni), czynne pn.-pt. 7-19, sob. 7-14, 

tel. 32 245-28-91, 502-567-630

Nadchodzi czas, gdy 
temperatury za oknem 
spadają, a co za tym 
idzie – czas już pomyśleć 
o zmianie opon z letnich 
na zimowe. W Polsce, 
choć nie ma prawnego 
obowiązku używania 
opon zimowych, eksperci 
motoryzacyjni zalecają 
taki krok. Dlaczego jest 
to tak ważne? W jaki 
sposób wymiana wpływa 
na bezpieczeństwo jazdy, 
żywotność opon oraz 
komfort jazdy, a także jak 
należy przechowywać 
opony? Między 
innymi na te pytanie 
odpowiadają eksperci 
Bosch Service AUTO-BUD 
w Świętochłowicach.

www.auto-bud.com.pl
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kauczuku), która w niskich temperatu-
rach staje się odpowiednio sztywna. Ko-
lejna sprawa to grubszy oraz najczęściej 
głębszy bieżnik z dodatkowymi lamelami. 
Są to rowki, za sprawą których woda roz-
prasza się oraz wgryzają się one w śnieg, 
czy lód. To przekłada się na zdecydowa-
nie lepszą przyczepność. Natomiast opo-
ny letnie w chłodniejsze dni (przy tempe-
raturze poniżej 7°C) robią się twarde, co 
obniża poziom ich przyczepności. Działa 
to też w drugą stronę. Jeżeli latem bę-
dziemy jeździć na oponach zimowych, to 
te szybko się rozgrzewają, co wpływa na 
gorszą przyczepność.

Wymiana opon przekłada się 
więc bezpośrednio na bezpie-
czeństwo i komfort jazdy kie-
rowcy oraz pasażerów. Odpo-
wiednie dopasowane ogumienie 
do panujących warunków atmos-
ferycznych sprawia, że jazda jest 
stabilna i nie występują drgania. 
Ponadto właściwie dobrane opony 
wpływają na mniejsze zużycie pali-
wa.

Kolejnym z najważ-
niejszych argumen-
tów przemawiających 
za wymianą opon na 
zimowe jest różnica 
w długości drogi hamo-
wania. Badania dowodzą, 
że samochód wyposażony 
w opony zimowe potrze-
buje znacznie mniej czasu, 
aby zatrzymać się na śnie-
gu lub lodzie niż pojazd na 
oponach letnich. Przykła-
dowo, samochód jadący 
z prędkością 50 km/h na 
oponach zimowych na za-
śnieżonej nawierzchni za-
trzyma się po ok. 30-35 
metrach. W przypadku 
opon letnich droga hamo-
wania może wynosić na-
wet 60 metrów. Ta różnica 
może mieć kluczowe zna-
czenie w sytuacjach awa-

ryjnych, gdy każda sekunda i każdy metr 
mogą uratować życie.

– Wrzesień to dobry czas na to, aby za-
planować sobie wymianę opon lub nawet 
się na nią zapisać. Pamiętajmy, że pogo-
da zmienia się dynamicznie, co pokazały 
ostatnie tygodnie. Zostawianie wymiany 
na ostatni moment może doprowadzić 
do konieczności czekania w kolejkach lub 
może zmusić do wyjazdu na drogę na 
oponach letnich, podczas gdy aura bę-
dzie już zimowa. To z kolei może dopro-
wadzić do niebezpiecznych sytuacji – mó-

wi Damian Śledź, kierownik Bosch Servi-
ce AUTO-BUD w Świętochłowicach.

Oczywiście, można zdecydować się na 
samodzielną, sezonową wymianę opon. 
Jednak wykonanie tego przez profesjo-
nalnych wulkanizatorów to gwarancja 
tego, że żadne elementy nie zostaną 
uszkodzone, a opony będą poprawnie za-
łożone. Pamiętajmy, że cała usługa trwa 
zaledwie kilkanaście minut. – Wielu kie-
rowców rezygnuje z zakupu opon zimo-
wych, argumentując to kosztami. Warto 
jednak pamiętać, że inwestycja w opony 
zimowe to inwestycja w bezpieczeństwo. 
Opony to jedyny element samochodu, 
który ma bezpośredni kontakt z drogą. 
W sytuacjach awaryjnych to właśnie od 
jakości i stanu opon zależy, jak skutecznie 
kierowca będzie w stanie zareagować. 

Koszt zakupu i wymiany opon 
zimowych jest niewielki w po-
równaniu do potencjalnych 
strat związanych z wypad-
kiem drogowym – mówi Da-
mian Śledź.

Wymiana opon pod okiem 
profesjonalistów ma także 
znaczenie z tego względu, że 

jest to okazja do sprawdzenia stanu ogu-
mienia. W tym celu sprawdzamy wiek 
opony, który możemy poznać po widocz-
nym na oponie czterocyfrowym numerze 
DOT (ostatnie dwie cyfry oznaczają rok 
produkcji). Do tego dochodzi głębokość 
bieżnika (minimalna wynosi 1,6 mm). 
Wymiana opon letnich zalecana jest, kie-
dy głębokość bieżnika spadnie do 3 mm, 
a w przypadku zimowych – do 4 mm. 
Podczas wymiany fachowcy sprawdzają 
także ewentualne uszkodzenia gumy 
(rozcięcia, zniekształcenia). – Pamiętaj-
my przy tym, że opony, które mają więcej 
niż 10 lat, należy bezwzględnie wymienić 
ze względu na starzenie się gumy i utratę 
przez nią właściwości – zaleca Damian 
Śledź. Wulkanizatorzy sprawdzają także, 
czy ciśnienie w oponach nie jest za niskie. 
Wówczas bowiem droga hamowania wy-

dłuża się, rośnie ryzyko uszkodzenia opon 
w wyniku nadmiernego nagrzewania się 
oraz zużycie paliwa ze względu na więk-
szy opór toczenia.

Co poza tym możemy zrobić, aby opo-
ny posłużyły nam przez długi czas? Nale-
ży przechowywać je w suchym, ciemnym, 
chłodnym i przewiewnym miejscu. Opo-
ny powinny być zawieszone lub położone 
na boku. Opony bez obręczy przechowu-
je się na stojąco. Zapobiega to odkształ-
ceniu się gumy. Oczywiście nie każdy ma 
warunki do tego, aby odpowiednio ma-
gazynować opony. I tutaj Bosch Service 
AUTO-BUD w Świętochłowicach po raz 
kolejny wychodzi naprzeciw oczekiwa-
niom klientów. Przy ul. Katowickiej 73 
znajduje się specjalna przechowalnia 
opon. Można tam sezonowo zostawić 
opony letnie lub zimowe i nie martwić 
się za każdym razem ich transportem. 
– Od kilku lat zostawiam opony w serwi-
sie, a później umawiam się na ich wymia-
nę. Dzięki temu oszczędzam swój czas 
oraz nie muszę się martwić tym, gdzie 
przechowywać opony – twierdzi pan 
Krzysztof, jeden z kierowców korzystają-
cych z usług Bosch Service AUTO-BUD 
w Świętochłowicach. Joanna Oreł
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